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úvod

Vážení členové Solární asociace, kolegové a přátelé,

při ohlédnutí za rokem 2016 snad každý z nás vidí výrazné změny v sektoru výroby elektřiny. Na vzestupu jsou decentrální řešení pro 
domácnosti, roste význam a uplatnění bateriových systémů, rozšiřuje se elektromobilita. Velcí hráči tradiční energetiky mění svůj výhled 
do budoucna a skloňují obnovitelné zdroje ve všech pádech. A nejen oni – díky informačním a osvětovým projektům, na kterých se podílela 
i naše asociace, se ekologicky šetrný přístup k výrobě i spotřebě energií začíná dostávat i do širokého povědomí laiků.

Mnohé z Vás, našich členů, lze s jistotou označit za inovátory a průkopníky ve využití obnovitelných zdrojů energie. Pustili jste se do nepříliš 
probádaných vod fotovoltaiky a pomohli tak České republice naplnit závazek vůči Evropské unii týkající se podílu výroby z obnovitelných 
zdrojů. Někteří z Vás si pořídili k panelům na střeše i baterii, mnozí vlastní elektromobil, další rozvíjejí své firmy a expandují díky svým 
zkušenostem do zahraničí. Věřím, že i v minulém roce Solární asociace přispěla k tomu, abyste při své cestě naráželi na co nejméně 
překážek a cítili po svém boku silného společníka. 

Pořádáme pro Vás odborné konference a semináře za účasti tuzemských i zahraničních odborníků, ale i neformální setkání či exkurze, na 
kterých si můžete vyměňovat zkušenosti. Jsme respektovaným partnerem politikům, úřadům, institucím i dalším oborovým sdružením 
a podílíme se na koncepcích rozvoje fotovoltaiky, akumulace energie, elektromobility či recyklace. Naše asociace se nadále rozrůstá, 
novými členy se stávají malí i velcí výrobci elektřiny ze slunce, servisní firmy, ale také zástupci dalších souvisejících odvětví. Rok 2016 
hodnotím v tomto ohledu jako úspěšný a věřím, že takový bude i rok následující.

Dovolte mi na závěr poděkovat mému předchůdci, Jaromíru Řehákovi, za dlouholetou práci pro naši organizaci. Doufám, že i za mého 
působení Vám bude Solární asociace nadále užitečným a spolehlivým partnerem.  

Ing. Tomáš Buzrla
Předseda představenstva Solární asociace

ÚvOdní slOvO předsedy představenstva
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úvod

Vážení členové a příznivci energie ze slunce,

ráda bych Vám poděkovala za Vaši důvěru a přízeň, díky které mohla Solární asociace i v roce 2016 růst a naplňovat naše společné poslání 
– posilovat roli solární energie a její akumulace a dát tomuto zdroji pevné místo v energetickém mixu České republiky.

Uplynulý rok s sebou přinesl nové příležitosti, výzvy i nejistoty. Podařilo se ukončit notifikační řízení, ve kterém Evropská komise konstatuje, 
že je podpora obnovitelných zdrojů v souladu s unijním právem. Měsíce před vydáním finálního rozhodnutí však opět doprovázela nejistota 
ohledně vypsání podpory ze strany Energetického regulačního úřadu. Solární asociace v  tomto období plnila nezastupitelnou funkci 
aktivního zástupce výrobců solární energie na jednáních v českém i evropském prostředí. Prostřednictvím zapojení asociace v evropských 
organizacích SolarPower Europe a European Renewable Energy Federation jsme mohli uplatnit naše pozice během přípravy návrhu 
nového energetického balíčku Evropské komise, zejména klíčové směrnice pro obnovitelné zdroje, která určí podmínky pro jejich provoz 
v příštím desetiletí. Významnou měrou jsme tak přispěli ke stabilizaci investičního prostředí v oblasti obnovitelných zdrojů energie na 
české i mezinárodní úrovni.

Dlouhodobě se nám díky řadě veřejných vystoupení a  mediálním aktivitám daří posilovat pozitivní vnímání solární energetiky. Za 
nejúspěšnější projekt minulého roku považuji ocenění Obnovitelné desetiletí, do kterého jsme zapojili více než čtyřicet předních 
energetických odborníků. Oceněné projekty z  řad domácností, firem, města a  obcí, ale také studentské a  start up projekty získaly 
rozsáhlou publicitu.

Na cestě ke společným cílům spojujeme síly s dalšími oborovými sdruženími a asociacemi. Nově jsme vstoupili do Svazu průmyslu 
a  dopravy ČR, kde jsme se zapojili do činnosti expertní skupiny pro energetiku, nebo do České manažerské asociace či Asociace 
energetických manažerů. Spolupracujeme také s finančním sektorem, zejména s Českou bankovní asociací, hlavní bankovní instituce se 
nově staly členy Solární asociace.

I v roce 2016 se výrazně rozrostla členská základna, a to zejména v oblasti instalačních a servisních firem a výrobců baterií. Přesvědčit se 
o tom ostatně můžete v unikátní mapě doporučených partnerů zveřejněné na internetových stránkách naší asociace. 

Věřím, že se zvyšujícím se zájmem o využití sluneční energie počet našich členů poroste i nadále. S týmem Solární asociace uděláme vše 
pro to, abychom pro každého z Vás byli tím nejdůležitějším spojencem v oblasti solární energetiky.

Ing. Veronika Hamáčková
Výkonná ředitelka Solární asociace

ÚvOdní slOvO výkOnné ředitelky
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O nás

Solární asociace byla založena v roce 2009 jako dobrovolné, nevládní a neziskové sdružení firem i jednotlivců podnikajících v oblasti 
solární energetiky a akumulace elektřiny. Asociace sdružuje téměř 500 členů a hájí zájmy více než 3 tisíc provozovatelů fotovoltaických 
elektráren. Členskou základnu Solární asociace tvoří významné společnosti působící v energetice, výrobci a dovozci panelů a baterií, 
instalační a servisní firmy, advokátní kanceláře, bankovní instituce nebo univerzity a výzkumná pracoviště.

Posláním Solární asociace je prosazování férových, transparentních a dlouhodobě stabilních podmínek při výrobě sluneční energie.  
Asociace zastupuje solární sektor v klíčových jednáních s ministerstvy, zákonodárci, regulátory, distribučními společnostmi i při 
vyjednávání o  evropské legislativě na nadnárodní úrovni. Nedílnou součástí aktivit asociace je i  podpora vývoje souvisejících 
technologií, propojování výzkumu a praxe, zlepšování povědomí veřejnosti o možnostech výroby energie ze slunce a šíření dobrého 
jména fotovoltaiky v České republice.

Solární asociace svým členům dává možnost být slyšet při nastavování podmínek podnikání v  sektoru, a  tím rozvíjet a chránit své 
investice. Díky řadě spolupracujících odborníků těží členové asociace z  kvalitního odborného a  informačního servisu a  nalézají 
poradenskou a právní podporu při řešení konkrétních problémů. Členství v asociaci opravňuje k bezplatnému či zvýhodněnému vstupu 
na celou řadu seminářů a oborových konferencí. Asociace také zprostředkovává slevy na široký rozsah služeb spojených s provozem 
fotovoltaických elektráren a řešením pro akumulaci.
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vývOJ sOláRní eneRGetiky

Česká republika: rok 2016 v Číslech

Rok 2016 přinesl oživení solárního trhu díky zvýšení zájmu o  instalace na střechách budov. Tomu napomohl program Nová zelená 
úsporám a také zjednodušení pravidel pro zprovoznění zdrojů do 10 kW, které již nemusejí žádat o licenci. Protichůdně ovšem působí 
přístup distribučních společností, které přetoky do sítě z tzv. „mikrozdrojů“ sankcionují. I tak ale bylo podle dat Státního fondu životního 
prostředí ČR v roce 2016 schváleno financování 540 projektů střešních instalací s celkovým výkonem 4 833 kW. Suverénně největší 
zájem byl o střešní instalace s výrobou elektřiny a využitím přebytků pro ohřev teplé vody. Financováno bylo i mnohem více projektů 
s ukládáním solární elektřiny do akumulátorů. Program sice zpočátku zaznamenal pomalý rozjezd kvůli nejasným podmínkám, státní 
fond však slibuje posílení komunikace a v roce 2017 tak lze očekávat nárůst čerpání dotací. Naopak malý zájem byl o programy podpory 
pro FVE a bateriové systémy, které vyhlásilo Ministerstvo průmyslu a obchodu pro firmy. Na vině je zřejmě komplikovaná administrativa 
spojená se žádostí o podporu.

Vedle úspěšného programu Nová zelená úsporám hlásí zvýšený zájem o připojení také distribuční společnosti – jejich data hovoří o více 
než pěti stech nových elektrárnách. Bohužel oficiální statistiky Energetického regulačního úřadu nebo OTE nejsou kompletní, protože tyto 
úřady nově nesledují instalované zdroje bez licence. Vznikaly i projekty, které nejsou evidovány v programu Nová zelená úsporám nebo 
u distribučních společností, např. ostrovní systémy pro ohřev teplé vody. Zajímavým údajem tedy mohou být data prodejců fotovoltaických 
panelů. Ty hovoří o nárůstu solárních zdrojů o celkovém instalovaném výkonu kolem 6 MW.

vývoj
Celkový výkon projektů v rámci schválených žádostí podpory solárních elektráren pro rodinné domy v Nové zelené úsporám (kW)

svět a evROpa: ROk 2016 v číslech

Raketový meziroční růst nově připojených instalací ve světě neustal ani v roce 2016. Oproti předchozímu období vzrostl instalovaný výkon 
solárních zdrojů o 49 % na 76,1 GW. Největší podíl na tom má Čína s 34,2 MW (nárůst o 125 %). Výrazně akcelerovaly Spojené státy se 14 GW, 
následovány Japonskem s 8,6 GW. Čtvrtá v pořadí, Indie, zároveň v září spustila i největší solární elektrárnu roku s kapacitou 648 MW.  

Evropa se oproti tomu začala zadýchávat. V roce 2016 bylo uvedeno do provozu necelých 7 GW nových zdrojů, což je o 20 % méně než v roce 
předchozím. Velkou měrou se na tom podepsalo ukončení programů podpory a snížení výkupních cen ve Velké Británii. Je zřejmé, že evropští 
lídři se budou muset zamyslet nad tím, jak podnítit další vlnu zájmu o obnovitelné zdroje energie.
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partnerství

paRtneRství a MeZináROdní spOlUpRáce

1212

V roce 2016 Solární asociace navázala důležitá strategická partnerství s významnými oborovými asociacemi: Svazem průmyslu a dopravy, 
Českou manažerskou asociací, Asociací energetických manažerů a Asociací pro elektromobilitu a  inovace. Řady Solární asociace se 
také rozšířily o další bankovní instituce. Nadále byla rozvíjena kooperace s podnikatelským i státním sektorem, vědeckými pracovišti 
a vysokými školami. Díky tomu byly pořádané semináře a konference vždy kvalitně personálně obsazeny.

Významným způsobem se prohlubovala i spolupráce na mezinárodním poli, ať už to bylo díky členství ve federaci hájící zájmy obnovitelných 
zdrojů European Renewable Energies Federation (EREF) či v evropské solární asociaci SolarPower Europe. V jejím rámci jsou zástupci 
asociace aktivně zapojeni v  pracovních skupinách Strategy Committee a  Solar and Storage. Výkonná ředitelka zastupovala pozici 
českého solárního sektoru na půdě Evropské komise v Bruselu při jednáních o notifikaci podpory nebo o podobě evropské směrnice pro 
obnovitelné zdroje energie.

stříbRné paRtneRství:

Mediální paRtneři:

spOlUpRacUJeMe:

Zlaté paRtneRství:

1313



výZnaMné OkaMžiky ROkU 2016

Leden
Na půdě Evropské komise i  českého parlamentu probíhají jednání ohledně notifikačního procesu, Solární asociace formuluje 
s dalšími asociacemi obnovitelných zdrojů společnou pozici. V zájmu stabilizace sektoru vyzývají oborové asociace premiéra ke 
zřízení pozice vládního zmocněnce pro šetrnou energetiku.

Únor
Asociace koordinuje společný postup ve věci notifikace podpory s evropskými asociacemi. Pod záštitou poslance Václava Zemka 
a šéfa poradců předsedy vlády Vladimíra Špidly se koná parlamentní konference  “Stabilizace podmínek v obnovitelných zdrojích”. 

Březen
V  součinnosti s  distribučními společnostmi jsou navrženy změny Pravidel provozování distribuční soustavy pro rok 2016 
s cílem odstranit bariéry pro malé střešní instalace. Čínský fond patřící exportní bance kupuje druhou největší solární firmu 
v ČR – Energy 21.

duBen
Solární asociace pořádá za účasti více než 170 účastníků první ročník úspěšné konference Solární energetika a akumulace v ČR. 
Energetický regulační úřad předčasně ukončuje veřejný konzultační proces k návrhu nové tarifní struktury podle velikosti jističů 
a oznamuje zachování současného stavu.

Květen
Projednání zásadních připomínek Solární asociace k novému zákonu o výrobcích s ukončenou životností týkajících se problematiky 
nastavení výše recyklačních příspěvků na solární panely a fungování kolektivních systémů s předkladatelem zákona Ministerstvem 
životního prostředí.

Červen
ČEZ se pouští do sporu s OTE kvůli poplatku za vlastní spotřebu. Bankovní sektor prostřednictvím České bankovní asociace vyzývá 
Evropskou komisi k notifikaci podpory obnovitelných zdrojů v zájmu stabilizace podnikatelského prostředí v sektoru solární 
energetiky a ochraně investic.

15význam14 15



význam

Kdo patří mezi nejvlivnější osobnosti české energetiky? 

#EurActory40  #CzechEnergy 
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čeRvenec
Tisková konference a spuštění projektu Obnovitelné desetiletí. 

sRpen
Energetický regulační úřad zahajuje konzultační proces k  návrhu cenového rozhodnutí a  avizuje, že podporu pro většinu 
obnovitelných zdrojů vypíše pouze v případě notifikace ze strany Evropské komise. Evropská komise vydala rozhodnutí, podle 
kterého je podpora pro malé vodní elektrárny a bioplynové stanice v souladu s pravidly EU.    

Září
Probíhají jednání zástupců Solární asociace s představiteli Evropské komise a Evropského parlamentu ohledně destabilizace 
sektoru OZE v  ČR. Výkonná ředitelka Veronika Hamáčková zařazena mezi 40 nejvlivnějšími osobnostmi české energetiky 
v žebříčku portálu Euractiv.cz.

říJen
Výzva více než 400 evropských společností ke zrušení dovozních cel na solární moduly, články a sklo. Na slavnostním galavečeru 
jsou vyhlášeni vítězové unikátního projektu Obnovitelné desetiletí.

listOpad
Evropská komise konečně vydává notifikaci, a tím i schválení režimu podpory energie z obnovitelných zdrojů v ČR.  Evropská 
komise vydává tzv. zimní balíček energetické legislativy včetně klíčové Směrnice o podpoře využívání energie z obnovitelných 
zdrojů energie. Městský soud v Praze vynáší zásadní rozsudek ve sporu mezi Státní energetickou inspirací (SEI) a vlastníkem 
FVE, v němž konstatuje, že pokud neměla elektrárna funkční elektroměr, nebyla z hlediska zákona v daném roce připojena.

pROsinec
Energetický regulační úřad vydává v návaznosti na schválení podpory OZE Evropskou komisí dlouho očekávaná cenová rozhodnutí 
na rok 2017. Evropská komise se vyslovuje pro zachování dovozních cel a minimálních cen pro solární články a panely z Číny  
a dalších asijských zemí.
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Obnovitelná energie pro rodiny
Vítěz kategorie: Ostravská zelená domácnost 2.0: rodinný dům 

spotřebovávané elektřiny pomocí solární elektrárny na střeše. Teplo po 
většinu roku dodávají solární kolektory a o cesty do práce nebo školy 
zajišťují elektromobily a elektrokolo.

Lokace: Ostrava-Plesná

2. místo: 

a baterií. 

Lokace: Choceň

3. místo:
na Drahanské vrchovině vytvořil ze 70% soběstačnou 
domácnost. Přebytečná energie získaná ze solární 
elektrárny na střeše se ukládá ve formě tepla do vodních 
nádržích pro pozdější využití. O tepelnou pohodu se postarají tepelná 
čerpadla a krb na dřevo. Jedinečný systém umožňuje domu spolupráci 

Lokace: Drahanská vrchovina

Vítěz kategorie: Davidův mlýn, penzion s obnovitelnou energií pro 
provoz i elektrovozy: svou spotřebu pokrývá pomocí vodní elektrárny 
(22 kW) a solární elektrárny na střechách budov (70 kW). 

zajišťuje tepelné čerpadlo využívající vodu z náhonu vodní elektrárny. 
Penzion má vlastní zdroj vody i štěrkovou čističku odpadních vod. Hosté 
si mohou nabít svůj elektrovůz z nabíječky pro elektromobily zdarma.

Lokace: Staré Těchanovice

2. místo: Otevřená zahrada Nadace Partnerství – budovy s energií 
slunce i země, dvě pasivní administrativní budovy uprostřed Brna 
zásobuje elektřinou fotovoltaická elektrárna a teplem tepelná čerpadla 
a solární kolektory. O čerství vzduch se stará řízené větrání 

 Díky zachytávání deště se šetří užitková voda.

Lokace: Brno

3. místo: Sluneční a větrné elektrárny na farmě Václavice je bilančně 
100% soběstačný zemědělský podnik díky fotovoltaickým elektrárnám 
na střechách areálu pro chov skotu a prasat o výkonu a dvěma větrným 

turbínám. Nespotřebovaná elektřina je akumulována ve vodní nádrži, 
která pak ohřívá pomocí podlahového topení stáje pro selata

Lokace: Václavice, Benešovsko

Chytrá energie měst a obcí
Vítěz kategorie: Kněžice: první energeticky nezávislá obec ve výrobě 
tepla a elektřiny. Obec, která usiluje o návrat ke kořenům a žití 

stanice slouží zároveň jako čistička odpadních vod a zajistila obci 
úsporu 45 miliónů korun. Během topné mohou bioplynku doplnit dva 
kotle na odpadní štěpku a slámu.

Lokace: Kněžice, Nymbursko

2. místo:

celkem 130 projektů využívajících obnovitelné zdroje. Každoročně 

využívání obnovitelných zdrojů. Elektřinu a teplo ve městě prodují zdroje 
na spalování biomasy, bioplynu a komunálního odpadu.

Lokace: Plzeň

3. místo: Slunce do Kunratické školy: fotovoltaická elektrárna na střeše 

elektřiny pokrývá provoz školy a přebytky lze prodat do sítě. Obrazovka 
ve vestibulu informuje žáky o aktuálním stavu výroby a spotřeby.

Lokace: Kunratice

Obnovitelný start up 
a inovativní řešení
Vítěz kategorie: Chytrá solární lavička – CapaSitty, 

vyrábí solární panely a během sezení na lavičce si lze nabít telefon 
- přes USB i bezdrátově. Integrované baterii se postarají o dodávky 
energie i v době, kdy slunce zrovna nesvítí. Konstrukce lavičky je 
navržena tak, aby byla odolná proti nepřízni počasí i vandalům

2. místo: SAVEBOX HOME, hybridní systém pro výrobu a akumulaci 

 ke stávajícím elektrickým rozvodům umí řídit výrobu a toky 

Lokace: FitCraft Energy s. r. o., Valašské Meziříčí

3. místo: 
malého, levného, bezpečného a celoročně použitelného elektromobilu 
do města. Doba nabíjení 5,5 hodiny a maximální dojezd 200 km. 
Maximální rychlost vozu je 55 km/h. Návrh klade důraz na snížení 
spotřeby a hmotnosti.

Lokace: návrh designéra a architekta Petra Chládka z Prahy

Vítězný projekt: Akumulace – návrh vanadové redoxní průtočné baterie. 

a na

ukládání energie. Pro stabilizaci sítě by nabídla více funkcí než 
přečerpávací vodní elektrárny

Lokace: VŠCHT Praha

2. místo: Energetický mangement pro rodinné domy, projekt Stanislava 
Mišáka z Technické univerzity Ostrava je založený na vývoji nových 
metod pro zajištění energetické soběstačnosti rodinného domu. Systém 
využívá prvky umělé inteligence, navrhuje plán spotřeby objektu 

 na priority majitele. Výsledky projektu lže využít i pro města 
nebo regiony

Lokace: Technická univerzita Ostrava

3. místo: 

využití energie všudypřítomných vibrací. Zdroje mohou být například 
jízda automobilu, došlap nohy, pohyb pračky a podobně. Vyrobená 
energie může pohánět třeba senzory ve vozovkách. Další uplatnění lze 

Lokace: VUT v Brně

Cena čtenářů Deníku
Sluneční teplo pro bytový dům v Hloubětíně: slunce v kolektorech ohřívá 
vodu pro 166 bytů, v letních a slunných dnech pokryje veškerou 
spotřebu teplé vody jejich obyvatel solární systém umí zajistit ohřev 
teplé vody

Lokace: Praha-Hloubětín

Ostravská zelená domácnost 2.0 

Slunce do Kunratické školy

Chytrá solární lavička – CapaSitty

SAVEBOX HOME

4ekolka projekt elektromobilu 

Akumulace – návrh vanadové 
redoxní průtočné baterie

Návrh vibračního generátoru

Energetický management  pro rodinné domy

Sluneční teplo  pro bytový dům v Hloubětíně

, dřevostavba 
Pavla Černého, vybudovaná svépomocí

Energetický systém HomeGrid 

Davidův mlýn:  penzion s obnovitelnou 
energií pro provoz i elektrovozy

Otevřená zahrada Nadace Partnerství
budovy s energií slunce i země

Sluneční a větrné elektrárny 
na farmě Václavice

Kněžice : první energeticky nezávislá obec 
ve výrobě tepla a elektřiny

Koncepční přístup Plzně 
obnovitelných zdrojů energie

www.alies.czwww.obnovitelnedesetileti.cz www.solarniasociace.cz

Kde najdete vítězné projekty?

Obnovitelná energie pro rodiny

Vítěz kategorie: Ostravská zelená domácnost 2.0: rodinný dům 
Burkovičkových v Ostravě Plesné si umí vyrobit polovinu v něm 
spotřebovávané elektřiny pomocí solární elektrárny na střeše. Teplo po 
většinu roku dodávají solární kolektory a o cesty do práce nebo školy 
zajišťují elektromobily a elektrokolo.

Lokace: Ostrava-Plesná

2. místo: Soběstačný dům v Chocni: dřevostavba Pavla Černého, 
vybudovaná svépomocí – dům funguje v takzvaném ostrovním 
režimu s pomocí solární elektrárny na střeše domu a baterií. 
V chladných dnech lze v domě přitopit dřevem.

Lokace: Choceň

3. místo: Energetický systém HomeGrid v domě 
na Drahanské vrchovině vytvořil ze 70% soběstačnou 
domácnost. Přebytečná energie získaná ze solární 
elektrárny na střeše se ukládá ve formě tepla do vodních 
nádržích pro pozdější využití. O tepelnou pohodu se postarají tepelná 
čerpadla a krb na dřevo. Jedinečný systém umožňuje domu spolupráci 
s distribuční sítí i možnost přejít do takzvaného ostrovního režimu.

Lokace: Drahanská vrchovina

Šetrná energie v podnikání

Vítěz kategorie: Davidův mlýn, penzion s obnovitelnou energií pro 
provoz i elektrovozy: svou spotřebu pokrývá pomocí vodní elektrárny 
(22 kW) a solární elektrárny na střechách budov (70 kW). 
Nespotřebovanou energii akumuluje ve vodní nádrži. Vytápění budov 
zajišťuje tepelné čerpadlo využívající vodu z náhonu vodní elektrárny. 
Penzion má vlastní zdroj vody i štěrkovou čističku odpadních vod. Hosté 
si mohou nabít svůj elektrovůz z nabíječky pro elektromobily zdarma.

Lokace: Staré Těchanovice

2. místo: Otevřená zahrada Nadace Partnerství – budovy s energií 
slunce i země, dvě pasivní administrativní budovy uprostřed Brna 
zásobuje elektřinou fotovoltaická elektrárna a teplem tepelná čerpadla 
a solární kolektory. O čerství vzduch se stará řízené větrání 
s rekuperací. Díky zachytávání deště se šetří užitková voda.

Lokace: Brno

3. místo: Sluneční a větrné elektrárny na farmě Václavice je bilančně 
100% soběstačný zemědělský podnik díky fotovoltaickým elektrárnám 
na střechách areálu pro chov skotu a prasat o výkonu a dvěma větrným 

turbínám. Nespotřebovaná elektřina je akumulována ve vodní nádrži, 
která pak ohřívá pomocí podlahového topení stáje pro selata

Lokace: Václavice, Benešovsko

Chytrá energie měst a obcí

Vítěz kategorie: Kněžice: první energeticky nezávislá obec ve výrobě 
tepla a elektřiny. Obec, která usiluje o návrat ke kořenům a žití 
v souladu s přírodou. Z odpadních surovin se v bioplynové stanici vyrábí 
teplo i elektřina. Teplo proudí do většiny domů v obci. Bioplynová 

stanice slouží zároveň jako čistička odpadních vod a zajistila obci 
úsporu 45 miliónů korun. Během topné mohou bioplynku doplnit dva 
kotle na odpadní štěpku a slámu.

Lokace: Kněžice, Nymbursko

2. místo: Koncepční přístup Plzně k využívání obnovitelných zdrojů 
energie: město Plzeň v minulých letech udělilo komunální dotace na 
celkem 130 projektů využívajících obnovitelné zdroje. Každoročně 
hodnotí přístupu ZŠ a administrativních budov k hospodaření s energií a 
využívání obnovitelných zdrojů. Elektřinu a teplo ve městě prodují zdroje 
na spalování biomasy, bioplynu a komunálního odpadu.

Lokace: Plzeň

3. místo: Slunce do Kunratické školy: fotovoltaická elektrárna na střeše 
základní školy s celkovým výkonem 59 kW. Využití vyrobené sluneční 
elektřiny pokrývá provoz školy a přebytky lze prodat do sítě. Obrazovka 
ve vestibulu informuje žáky o aktuálním stavu výroby a spotřeby.

Lokace: Kunratice

Obnovitelný start up 
a inovativní řešení

Vítěz kategorie: Chytrá solární lavička – CapaSitty, 
lavička v parku poskytující internetové připojení, elektřinu 
vyrábí solární panely a během sezení na lavičce si lze nabít telefon 
- přes USB i bezdrátově. Integrované baterii se postarají o dodávky 
energie i v době, kdy slunce zrovna nesvítí. Konstrukce lavičky je 
navržena tak, aby byla odolná proti nepřízni počasí i vandalům

Lokace: První solární lavičky jsou umístěné v Litoměřicích a Ostravě

2. místo: SAVEBOX HOME, hybridní systém pro výrobu a akumulaci 
elektrické energie v rodinných domech. Jednoduché zařízení určené 
k připojení ke stávajícím elektrickým rozvodům umí řídit výrobu a toky 
elektrické energie s vlastním akumulátorovým úložištěm

Lokace: FitCraft Energy s. r. o., Valašské Meziříčí

3. místo: 4ekolka – projekt elektromobilu s dojezdem 200 km, návrh 
malého, levného, bezpečného a celoročně použitelného elektromobilu 
do města. Doba nabíjení 5,5 hodiny a maximální dojezd 200 km. 
Maximální rychlost vozu je 55 km/h. Návrh klade důraz na snížení 
spotřeby a hmotnosti.

Lokace: návrh designéra a architekta Petra Chládka z Prahy

Chytrá energie v diplomce: 

Vítězný projekt: Akumulace – návrh vanadové redoxní průtočné baterie. 
Projekt vanadová baterie Jiřího Vrány vznikl na půdě VŠCHT v Praze 
a na průmyslovém využití spolupracuje Západočeská univerzita v Plzni. 
Baterie mohou stabilizovat výkon z obnovitelných zdrojů a umožnit 
ukládání energie. Pro stabilizaci sítě by nabídla více funkcí než 
přečerpávací vodní elektrárny

Lokace: VŠCHT Praha

2. místo: Energetický mangement pro rodinné domy, projekt Stanislava 
Mišáka z Technické univerzity Ostrava je založený na vývoji nových 
metod pro zajištění energetické soběstačnosti rodinného domu. Systém 
využívá prvky umělé inteligence, navrhuje plán spotřeby objektu 
s ohledem na priority majitele. Výsledky projektu lže využít i pro města 
nebo regiony

Lokace: Technická univerzita Ostrava

3. místo: Návrh vibračního generátoru s využitím nelineárních 
charakteristik, Ondřej Rubeš, z VUT v Brně ve svém návrhu pracuje na 
využití energie všudypřítomných vibrací. Zdroje mohou být například 
jízda automobilu, došlap nohy, pohyb pračky a podobně. Vyrobená 
energie může pohánět třeba senzory ve vozovkách. Další uplatnění lze 
nalézt v v biomedicíně (kontrola zdraví člověka) 

Lokace: VUT v Brně

Cena čtenářů Deníku

Sluneční teplo pro bytový dům v Hloubětíně: slunce v kolektorech ohřívá 
vodu pro 166 bytů, v letních a slunných dnech pokryje veškerou 
spotřebu teplé vody jejich obyvatel solární systém umí zajistit ohřev 
teplé vody�v době letní odstávky dodávek tepla z teplárny.

Lokace: Praha-Hloubětín

Ostravská zelená domácnost 2.0 
rodinný dům Burkovičkových v Ostravě Plesné

Slunce do Kunratické školy

Chytrá solární lavička – CapaSitty

SAVEBOX HOME

4ekolka projekt elektromobilu 
s dojezdem 200 km

Akumulace – návrh vanadové 
redoxní průtočné baterie

Návrh vibračního generátoru
s využitím nelineárních charakteristik

Energetický management pro rodinné domy

Sluneční teplo pro bytový dům v Hloubětíně

Soběstačný dům v Chocni, dřevostavba 
Pavla Černého, vybudovaná svépomocí

Energetický systém HomeGrid 
v domě na Drahanské vrchovině

Davidův mlýn: penzion s obnovitelnou 
energií pro provoz i elektrovozy

Otevřená zahrada Nadace Partnerství
budovy s energií slunce i země

Sluneční a větrné elektrárny 
na farmě Václavice

Kněžice: první energeticky nezávislá obec 
ve výrobě tepla a elektřiny

Koncepční přístup Plzně k využívání 
obnovitelných zdrojů energie

www.alies.czwww.obnovitelnedesetileti.cz www.solarniasociace.cz
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kde naJdete vítěZné pROJekty?

V roce 2016 Solární asociace spolu s Aliancí pro energetickou soběstačnost vyhlásily unikátní soutěž Obnovitelné desetiletí, která ocenila 
zajímavé a inovativní projekty využívající obnovitelné zdroje energie v České republice. Ve spolupráci s partnery a odbornou porotou byly 
vybrány nejlepší projekty využití obnovitelných zdrojů v pěti kategoriích a byla udělena cena veřejnosti vybraná prostřednictvím hlasů 
čtenářů denik.cz. 

OdbORná pOROta
V porotě ocenění Obnovitelné desetiletí zasedli klíčové osobnosti české energetiky. Organizátorům se podařilo sestavit reprezentativní 
vzorek více než 40 expertů napříč akademickou sférou, ministerstvy i energetickým sektorem a ekologickými organizacemi.

Ze všech odborníků lze jmenovat například profesora Bedřicha Moldana, zakladatele Centra pro otázky životního prostředí při Univerzitě 
Karlově, Vladislava Smrže, náměstka pro řízení sekce politiky životního prostředí a mezinárodních vztahů, Jiřího Beranovského, ředitele 
EkoWATT či Pavla Šolce z ČEZ Distribuce.

S kompletním obsazením poroty se můžete seznámit  ZDE

vyhlášení vítěZů
Slavnostní vyhlášení výsledků proběhlo na galavečeru pořádaném 13. října 2016 v Radlické kulturní sportovně v Praze. Předávání cen 
se zúčastnily významné osobnosti české energetiky a celý večer moderovaný Martinem Veselovským se nesl v příjemném a uvolněném 
duchu. Zástupci vítězných projektů si převzali ceny mimo jiné z rukou nizozemského velvyslance Eduarda Hoekse, náměstkyně ministra 
průmyslu a obchodu Lenky Kovačovské či Noaha Woodiwisse, tajemníka americké ambasády v Praze.

obnovitelné  desetiletí 1918

http://obnovitelnedesetileti.cz/#porota
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ObnOvitelná eneRGie pRO ROdiny
Ostravská zelená domácnost 2.0

šetRná eneRGie v pOdnikání
Davidův mlýn – penzion s obnovitelnou 
energií pro provoz i elektromobily  

ObnOvitelný staRt Up a inOvativní řešení  
v eneRGetice
Chytrá solární lavička – CapaSitty

cena čtenářů deníkU
Sluneční teplo pro bytový dům v Hloubětíně

chytRá eneRGie Měst a Obcí
První energeticky nezávislá obec Kněžice ve výrobě 
tepla a elektřiny

chytRá eneRGie v diplOMce
Akumulace – vanadové redoxní průtočné baterie

Hotelový areál Davidův mlýn na severní Moravě je bilančně energeticky soběstačnou 
jednotkou. Základem jsou vodní a fotovoltaická elektrárna o výkonu 22 kW, resp. 
70 kW se systémem optimalizace spotřeby vyrobené energie pro potřeby areálu. 
Přebytečná energie z obnovitelných zdrojů  je ukládána do rezervoáru teplé vody, 
který plní funkci hotelového bazénu. Unikátní je i způsob vytápění celého areálu 
systémem tepelných čerpadel voda-voda, kdy zdrojovou vodu poskytuje náhon 
vodní elektrárny. K firemní dopravě společnost využívá elektromobil a elektrokolo 
a nabíječka je zdarma k dispozici i pro elektromobily hotelových hostů.

Rodina Radovana Burkoviče vybudovala systém získávání 
energie, který jí ročně ušetří desítky tisíc korun. Začalo 
to solární elektrárnou na střeše, pokračovalo systémem 
vytápění se solárním ohřevem, pořízením elektrického 
kola a nakonec i dvou elektromobilů. Před domem rodina 
navíc zřídila veřejnou nabíjecí stanici pro elektromobily 
s  dobrovolnou platbou. V  současnosti Burkovičovi plánují 
rozšíření výkonu fotovoltaických panelů o  akumulaci 
energie do baterií. Cílem rodiny je dosáhnout úplné 
energetické soběstačnosti. 

CapaSitty je solární lavička vyvinutá společností Full Capacity, 
která slouží k odpočinku, poskytuje internetové připojení a nabíjí 
přístroje pomocí USB kabelů i  bezdrátově díky indukčnímu 
nabíjení. Lavička je konstruována jako ostrovní zdroj energie 
nezávislý na tom, kde jsou nataženy sítě. Plná funkčnost je 
zajištěna díky integrované baterii i  tehdy, když slunce zrovna 
nesvítí. Lavička je navržena ve spolupráci s předními českými 
odborníky s  maximálním důrazem na funkčnost a  odolnost 
vůči povětrnostním vlivům i vandalismu.

V  roce 2016 zrealizovala společnost Propuls Solar 
velkoplošný solární systém pro předehřev teplé vody pro 
bytový dům se 166 jednotkami v  pražském Hloubětíně, 
který je napojen na rozvody dálkového tepla. Po dohodě 
s  dodavatelem tepla byl naprojektován předehřev teplé 
vody pomocí solárních kolektorů před stávajícím deskovým 
výměníkem. Solární systém je řízen a  sledován přes 
internetové připojení. V  letních slunných dnech systém 
zajišťuje úplnou energetickou soběstačnost při přípravě 
teplé vody. Toto řešení přijde také vhod při týdenní servisní 
odstávce dodávek tepla.

Jiří Vrána, doktorand v  oboru chemického inženýrství 
a  akumulace energie na VŠCHT Praha, se zaměřuje na 
technologii přípravy elektrolytu vanadové redoxní průtočné 
baterie. Tyto baterie umožňují díky svým vlastnostem mimo 
jiné stabilizovat výkon z  obnovitelných zdrojů a  ukládat 
levnou elektřinu mimo spotřební špičku, jejich výrobní 
náklady jsou však stále příliš vysoké. V  rámci diplomové 
práce bylo navrženo a  testováno zařízení pro přípravu 
vanadových elektrolytů s  velkým potenciálem výroby 
v průmyslovém měřítku.

Obyvatelé malé polabské vesnice se pustili do velkého projektu. 
Vybudovali bioplynovou stanici, která energeticky využívá velkou část 
odpadních surovin včetně posečené trávy, listí či bioodpadu z domácností. 
Bioplynovou stanici ve výrobě tepla doplňují dva kotle na biomasu nebo 
slámu. Vyřešili tak zároveň i  problém s  chybějící čističkou odpadních 
vod a  vyčistili vzduch v  obci nahrazením lokálních uhelných kotlů. 
Vyprodukované teplo je využito pro vytápění a elektřina je prodávána do 
sítě. V současnosti obec plánuje rozšíření systému o suchou fermentaci, 
aby bylo možné využít i biologicky rozložitelné odpady s obsahem písku 
a kamení.
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OBNOV
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Siemens: En
ergetik

a půjd
e cesto

u decent
ralizac

e, větš
í digita

lizace
a flexi

bility

Obnovit
elným

zdrojů
m

se ve s
polečn

osti

Siemens, s.r
.o. věn

uje pře
-

devším
divize

Wind Power

and Renew
ables.

S techn
o-

logií Si
emens se

v Česk
u

setkáte
ve větr

ném parku

Červen
ý kope

c, kter
ý se na

-

chází v
Olomouckém

kraji

u obce R
ejchart

ice a tv
oří jej

šest vě
trných

elektrá
ren

o celko
vém výkonu

13,8

MW. Z oblasti
realiza

cí fo-

tovolta
ických

elektrá
ren lze

uvést p
rojekty

FVE Dobré

Pole či
FVE Pavlíko

v. Sie-

mens tak
é dodá

vá zaří
zení

a kom
plexní

řešení
pro ge

-

otermální zd
roje či

spalov
á-

ní biom
asy ne

bo bio
plynu.

Parní t
urbíny

pro tec
hnolo-

gie spa
lování

biomasy jso
u

vyrábě
ny přím

o v Čes
ké re-

publice
a dodá

vány d
o celé-

ho svě
ta. V posled

ní dob
ě

věnuje
Siemens vý

znamnou

pozorn
ost tec

hnolog
iím pro

ukládá
ní elek

trické
energi

e

a její p
ozdějš

í využi
tí.

Siemens v p
orotě o

cenění

Obnov
itelné

desetil
etí za-

stoupi
l proje

ktový
manažer

Martin
Panáč.

Vedle p
ro-

jekční
činnos

ti má na st
a-

rosti ta
ké rozv

oj nov
ého

kompetenč
ního c

entra S
ie-

mens v Č
eské re

publice
,

v jehož
rámci bud

e firma

zajišťo
vat rea

lizace
techno

-

logií p
ro uklá

dání e
nergie

v části
středn

í a výc
hodní

Evropy
.

Ve větr
né ene

rgetice
patří

Siemens ke
zkušen

ým produ-

centům
techno

logií. M
ůžete

přiblíž
it vývo

j v tom
to obo

ru?

MP: Vý
voj jde

jednoz
nač-

ně v d
uchu neustá

lého zv
y-

šování
výkonů

, efekti
vity

a spole
hlivost

i, a to
jak při

výrobě
elektři

ny, tak
při její

distrib
uci. Kd

yž se v
roce

1980 Siemens za
čal věn

ovat

větrné
energe

tice, vý
kony

elektrá
ren byly v

řádu ki-

lowatt
ů a před

stava v
ětr-

ných parků
na moři byl

a

spíše j
en utopií.

Dnes s
taví-

me stand
ardně

3 megawat
-

tové el
ektrárn

y na p
evnině

,

na moři pak
až s vý

konem

6 a 7 M
W. Siemens je

pode-

psán pod vůbec
prvním

mořským
větrný

m parkem
–

zahájil
provoz

v roce
1991

a každ
á z jeh

o jeden
ácti

turbín
měla výk

on 450 kW.

Pro sro
vnání,

v letoš
ním

roce Si
emens př

edstav
il vě-

trnou
elektrá

rnu pro vě
trné

parky
na moři s v

ýkonem

8 MW.

Jaká ře
šení na

bízí Sie
mens

k řešen
í stabil

ity sítí
? Snaží

te

se hled
at také

řešení
v této

oblasti
, napří

klad vý
vojem

virtuál
ních elektrá

ren?

MP: Ob
ecně p

latí, že

energi
e z obn

oviteln
ých

zdrojů
klade v

elké ná
roky

na pře
nosové

a distr
ibuční

sítě a s
rostou

cím podílem

obnov
itelnýc

h zdrojů
se

musí zvy
šovat i

úsilí en
er-

getiků
o jejich

stabiliz
aci.

Virtuá
lní ele

ktrárn
y jsou

určitě
jednou

z cest,
na

kterou
se zam

ěřujem
e –

Siemens ak
tuálně

vyvíjí

novou
IT techno

logii

umožňují
cí přec

hod k no-

vému energe
tickém

u mixu,

která d
o budo

ucna z
ajistí

efektiv
ní prop

ojován
í a ří-

zení ve
lkého

množstv
í de-

centra
lizovan

ých zdrojů

energi
e.

Další z
cest, n

a ktero
u se

Siemens vy
dal, je

akumula-

ce, ať u
ž s pom

ocí bat
erií,

nebo n
apříkla

d s využ
itím

vodíku
. Před

rokem
jsme

uvedli
do pro

vozu největ
ší

elektro
lyticko

u výrobn
u vo-

díku na svě
tě, kte

rá dok
áže

efektiv
ně vyu

žít nár
azové

produk
ční špi

čky. Tí
m, že

pojme výko
n až 6 M

W,

efektiv
ně elim

inuje n
eduhy

spojen
é s nad

produk
cí

elektři
ny z ob

novite
lných

zdrojů
. Pro d

istribu
ční sítě

zase Si
emens vy

vinul i
nte-

ligentn
í trafos

tanice,
které

pomáhají a
ktivně

řídit za
tí-

žení v
distrib

uční sí
ti

a před
cházej

í tím možným

výpadk
ům v sítích

.

Zmínil jst
e právě

vaše ak
tivi-

ty v ak
umulaci e

nergie
. Jak

zařízen
í mohou p

řispět
k

větším
u rozvo

ji obno
vitel-

ných zdrojů
?

MP: K
akumulaci e

nergie

slouží
naše z

ařízení
SIE-

STORA
GE (Siemens En

ergy

Storag
e). Ten

to modulár
ní

baterio
vý syst

ém využív
á

nejnov
ější modely v

ýkono-

vých Lithium
-ion baterií

a výko
nové e

lektron
iky. Zá

-

kladní
vlastno

stí „multi-

funkčn
ího“ sy

stému SIE-

STORA
GE je scho

pnost

ukládá
ní ene

rgie a
její ná

-

sledné
dodán

í zpět
do sou

-

stavy n
ízkého

a vyso
kého

napětí
s minimální ča

sovou

prodle
vou a maximální

účinno
stí.

Když s
i předs

tavíte
energe

ti-

ku za d
alších

deset l
et, v po

-

lovině
příštíh

o dese
tiletí, j

a-

ký obr
az bud

e podle
vás mít?

MP: Do
mnívám

se, že

energe
tika pů

jde ces
tou de-

centra
lizace,

daleko
větší

digital
izace, f

lexibili
ty

a cesto
u autono

mních ost-

rovů, k
teré bu

dou schopn
y

fungov
at po u

rčitou
dobu

nezávi
sle na

svém okolí.

Samozřejm
ě, že p

latí „vš
eho

s mírou“, a
proto b

ude dů
-

ležité n
eodvra

cet poz
ornost

i od té „kla
sické“

energe
tiky

a snaž
it se ef

ektivn
ě prop

o-

jit, jak
techni

cky, ta
k eko-

nomicky, k
lasicko

u energe
-

tiku s nový
mi proje

kty

a směry, se
kterým

i se bu
-

deme setká
vat i v

e spoji
tosti

s využ
íváním

obnov
itelnýc

h

zdrojů
energi

e

MARTIN PANÁČ

Větrná energie. Foto: Siemens (2x)

Stříbrní partneři ocenění Obnovitelné desetiletí

Photon
Energy

: Solárn
í energ

ie kon
kuruje

svou cenou
jadern

ým zdrojů
m

Photon
Energy

je před
ní

evrops
kou solárn

í spo-

lečnos
tí s čes

kými kořen
y,

poskyt
ující ko

mplexní
řeše-

ní pro
solárn

í elekt
rárny.

Od

roku 2009 s
e zabý

vá vý-

stavbo
u a prov

ozem foto-

voltaic
kých elektrá

ren, od

projek
tového

řízení,
výstav

-

by, monitor
ingu, s

ervisu
či

údržby
.

Společ
nost p

ostavil
a

v Evro
pě a A

ustráli
i víc n

ež

50 megawat
tů solárn

ích

elektrá
ren. Je

jí dceř
iná spo

-

lečnos
t Phot

on Energy

Operat
ions po

skytuje
služby

provoz
u, údrž

by a m
onito-

ringu elektrá
ren pro tém

ěř

100 megawat
tů v Česk

é re-

publice
a celke

m víc než

180 megawat
tů po celé

m

světě.
Photon

Energy
spra-

vuje vl
astní p

ortfoli
o elek-

tráren
o výko

nu 26 mega-

wattů
ve třec

h zemích na

dvou kontin
entech

. Od října

2016 js
ou akcie P

hoton

Energy
obchod

ovány
na

Pražsk
é burz

e. Zkuš
enosti

s využ
itím solárn

í energ
ie

napříč
kontin

enty p
ředsta-

vuje Ge
orge H

otar, je
den ze

zaklad
atelů společ

nosti.

Photon
Energy

je glob
ální

společn
ost, kt

erá rea
lizuje

úspěšn
é proje

kty v A
ustráli

i

a jinde
ve svět

ě. S jak
ými ak-

tuálním
i trend

y se po
tkávát

e

na zah
raničn

ích trzích?

GH: V oblasti
výstav

by

elektrá
ren vidíme jedno

-

značně
trend konku

rence-

schopn
osti fo

tovolta
iky.

Naše e
lektrár

ny, kte
ré sta-

víme v Au
strálii

pro pří
mou

spotře
bu energi

e na m
ístě,

jsou tak ide
ální in

vesticí
pro

firmy, kter
é chtěj

í využí
vat

levnějš
í energ

ii za pe
vně

danou
cenu. I

u velkýc
h so-

lárních
parků

jsme nyní

v situa
ci, kde

solárn
í energ

ie

cenou
konku

ruje tř
eba ja-

derným
elektrá

rnám.

U stávají
cích solárn

ích

instala
cí je čí

m dál tím
dů-

ležitějš
í monitor

ing ele
k-

tráren
, který

umí analy
zovat

výrobu
elektrá

rny a j
ejich

komponen
t tak, ž

e lze p
řed-

povída
t možné v

ýpadky
.

Můžem
e se in

spirova
t využi

-

tím a systé
mem podpor

y ob-

novite
lných zdrojů

napřík
lad

právě v
Austrá

lii?

GH: Au
strálie

má zajím
a-

vý syst
ém podpo

ry OZE
,

kromě toho
si tam

politic
i

jasně n
astavil

i cíle. N
apří-

klad region
„Austr

alian Ca-

pital T
erritor

y“ kole
m hlav-

ního m
ěsta Ca

nberra
si dal

za cíl b
ýt do r

oku 2025

100% „obnov
itelným

“. Sys-

tém podpo
ry je za

jímavý

v tom, že tře
ba u elektrá

ren

do 100
kW dostan

ete zel
ené

certifik
áty, kt

eré můžete n
a

burze
prodat

, než z
ačnete

stavět.
Je to te

dy tak
ová in

-

vestičn
í pomoc.

Na vaš
ich austra

lských
pro-

jektech
se pod

ílejí ta
ké češt

í

inžený
ři, jak

si obst
ojí v za

-

hranič
ní kon

kurenc
i?

GH: Ve
lice do

bře! Na
ši

inžený
ři vym

ysleli s
peciáln

í

hybrid
ní elek

trárnu
s bate-

riovým
systém

em, která
od

roku 2014 napájí
rozhla

sový

vysílač
. Je to

zcela u
nikátn

í

systém
a záka

zník B
AI

Group,
austra

lská po
doba

Českýc
h Radiok

omunikac
í –

je s pro
jektem

velice
spo-

kojená
. V roce 20

14 kromě

toho d
ostavil

i elekt
rárnu

na

střeše
hlavní

budov
y Aus-

tralské
pošty v

Sydney
, kte-

rý byla
v době

zapoje
ní pa-

trně n
ejvětší

střešní
elek-

trárno
u v Aust

rálii.

Jaké kr
oky, kt

eré by
mohly

vést k
vyšší s

tabilitě
oboru

obnovi
telných

zdrojů
v Čes-

ku, bys
te čeka

l od če
ské vlá

-

dy?
GH: Méně od

české v
lády

než od
prezide

nta. Je
n on

totiž m
ůže od

volat ř
editelk

u

ERÚ. C
htělo b

y to př
edevší

m

celé od
větví d

epoliti
zovat

a dát j
asný s

ignál k
tomu, že

vláda b
ude na

OZE hledět

jako n
a ostat

ní odv
ětví

busine
ssu. V

minulost
i jsme

byli sv
ědky r

etroak
tivních

daní, n
aprost

o zbyt
ečných

a

pochyb
ně přip

ravený
ch mi-

lionov
ých poplat

ků za

recykla
ci, neu

stálých
obvi-

nění z
e stran

y ERÚ
a jinýc

h

míst. Lon
i to ce

lé vyvr
cho-

lilo v n
euvěři

telnou
situaci

,

kde ce
lé odvě

tví obn
ovitel-

né ene
rgetiky

– od solárů
až

po malé vod
ní elek

trárny
–

nevědě
lo, zda

za pár
měsíců

nezban
krotuje

. Přáli

bychom
si tedy

od politik
ů

jasný s
ignál, ž

e solár
ní

elektři
na do

ČR patří, j
ak ta

stávají
cí, tak

nová.

Nedávn
o jste v

stoupi
li na

Pražsk
ou bur

zu. Co
si od to

-

hoto k
roku sl

ibujete
?

GH: Pře
devším

chcem
e

zvýšit
naši vi

ditelno
st na

kapitá
lovém

trhu. D
o teď

jsme byli
jen na bur

ze ve

Varšav
ě, kde

jsme byli

omezeni,
mimo jiné

proto,

že polš
tí inve

stoři fo
tovol-

taice je
ště moc ner

ozumí,

což je
v Praze

jiné. T
aké

jsme měli doj
em, že cen

a

našich
akcií n

a varša
vské

burze
byla př

íliš níz
ká. Prv

ní

dny ob
chodov

ání na
Praž-

ské bu
rze uk

azují, ž
e jsme

měli pra
vdu.

GEORGE HOTAR

Australský projekt společnosti Photon Energy. Foto: Photon Energy (2x)

EGÚ Brno: Z
uplynu

lých deseti
let v e

nerget
ice se m

ůže Če
ská rep

ublika
poučit

EGÚ Brno je
přední

ne-

závislá
konzul

tační

a reali
zační s

polečn
ost pů

-

sobící
v ener

getice
od roku

1992. V
porotě

oceněn
í Ob-

novite
lné de

setiletí
repre-

zentov
al spol

ečnost
EGÚ

Brno Ji
ří Proc

házka,
ředitel

sekce P
rovoz a

rozvoj
elek-

trizačn
í soust

avy. Jd
e o od

-

borník
a s cen

nými zkuše
-

nostm
i z pro

blematiky r
e-

gulace
cen v elekt

roener
ge-

tice. V
průběh

u čtyř re
gu-

lačních
obdob

í spolu
pracuj

e

s ERÚ
i subje

kty ele
ktro-

energe
tiky na

příprav
ě pod-

kladů
pro vy

dání ce
nových

rozhod
nutí v

oblasti
elek-

troene
rgetiky

.

Jak bys
te tedy

zhodno
tili na

základ
ě svých

poznat
ků

uplynu
lé dese

tiletí z
hledisk

a

obnovi
telných

zdrojů
v Česk

é

republ
ice?

JP: Z uplynu
lých deseti

let

se může Če
ská rep

ublika

poučit
. Přede

vším v otázc
e,

jak pod
porova

t obno
vitelné

zdroje,
jak naj

ít efek
tivní

způsob
, jak sk

utečně
snižo-

vat měrnou
produk

ci skle
-

níkový
ch plynů,

a to ja
kko-

liv. V USA snížili
v posle

d-

ních deseti
letech

produk
ci

oxidu
uhličit

ého zv
ýšeným

využití
m zemního p

lynu.

V Evropě
naopak

produk
ce

CO2 stou
pla.

Dobrou
zprávo

u je, že s
e

o obno
vitelný

ch zdrojíc
h

energi
e začal

o mluvit, z
ačala

se hled
at řeše

ní a ch
ystat

větší z
apojen

í těcht
o zdro

jů

do ene
rgetiky

, většin
a kla-

sické e
nerget

iky se
jich

přestal
a slepě

bát. By
ť

všichn
i víme, že e

nerget
ika

s větší
m zastou

pením
OZE

bude v
ždy dr

ažší.

Jak vid
íte bud

oucnos
t čisté

energe
tiky v

ČR? Kd
e jsou

dosud
nevyuž

ité možnost
i

a kde j
ejí lim

ity?

JP: Sam
otné z

apojen
í ob-

novite
lných

zdrojů
by

mohlo n
apříkla

d při výr
obě

elektři
ny být

navýše
no na

přibliž
ně 20

až 25 %
. Toto

množstv
í předp

okládá
Stát-

ní ene
rgetick

á konc
epce a

je

to rozu
mný, vyv

ážený

kompromis s oh
ledem

nejen

na otá
zky sn

ižován
í pro-

dukce
skleník

ových
plynů.

Možnost
i jsou pochop

itelně

mnohem
vyšší, p

ři výro
bě

elektři
ny se n

ám dnes ja
ko

limit jeví
hodno

ta přib
ližně

45 až 5
0 % výroby

z obno
-

vitelný
ch zdrojů

. Toto
by

však ji
ž znam

enalo v
elmi

výrazn
é nákla

dy.

Stěžejn
í činno

stí EGÚ
Brno

jsou dl
ouhod

obé bil
ance

elektři
ny. Mů

žete po
psat, ja

-

ký je je
jich účel a

co z ni
ch

vyplýv
á?

JP: Dlo
uhodo

bé bila
nce

prověř
ují růz

né var
ianty

vývoje
energe

tiky ČR
až na

úroveň
techni

cké rea
lizace.

Rozpra
covává

me např
íklad

Státní
energe

tickou
kon-

cepci,
která n

utně k
ončí n

a

úrovni
obecné

ho vym
ezení.

My říkám
e, jak t

o je m
ožné

realizo
vat, za

kolik a
s jaký-

mi důsle
dky, zk

oumáme

spoleh
livost d

odávek
,

množstv
í emitovan

ých zne-

čišťujíc
ích látek, n

utnost

posilov
at sítě,

celé to
máme

zasaze
né do

kontex
tu vyví-

jejících
se poli

tik EU.

Stručn
ě řečen

o: říká
me,

co by b
ylo, kd

yby se
ener-

getika
vyvíjel

a určit
ým

směrem, v roce
2015 js

me

měli nap
říklad

varian
tu

Nízkou
hlíkovo

u, kter
á uka-

zuje, ž
e velký

podíl o
bnovi-

telných
zdrojů

energi
e je

možný, a
le že je

to něc
o za

něco a
pak už

je rozh
odnutí

na spo
lečnos

ti, na p
oliticíc

h.

Co bud
e nutn

é v blíz
ké bu-

doucno
sti v el

ektráre
nské

sousta
vy změnit, a

by byla

schopn
á nést

nároky
moderní

energe
tiky?

JP: Čes
ká ene

rgetika
je

velmi robus
tně po

staven
á,

zvládla
dnešní

množstv
í

obnov
itelnýc

h zdrojů
bez

větších
potíží.

Pokud
bude-

me chtít
větší m

nožstv
í ob-

novite
lných

zdrojů
, přede

-

vším solárn
í, větrn

é elek-

trárny
a biom

asu, bu
de

nutno
instalo

vat dvo
jná-

sobnou
kapaci

tu denní

akumulace a
pro vy

soké

množstv
í fotov

oltaiky

i akum
ulaci s

ezónní
.

Bude t
řeba zk

rátka p
ře-

nést vy
robeno

u energi
i

z léta d
o spotř

ebně v
ýrazné

zimy. Rozv
íjet se

bude

muset i
inform

ační sy
stém

na úro
vni maloodb

ěru. Ne
-

musíme tomu říkat c
hytré

sítě, ří
kejme tomu komuni-

kační a
inform

ační sy
stém,

přesné
a kom

unikuj
ící mě-

ření a
řízení,

probíh
ající

v reáln
ém čase. T

oto bu
de

nutné
předev

ším tehdy,
po-

kud se bud
e výraz

ně roz
ví-

jet elek
tromobilita

.
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Chytrá solární lav
ička – CapaSitty

D íky integrované

baterii lavička

uchovává energi
i

i tehdy, když

slunce nesvítí. La
vička je

konstruována s d
ůrazem na

odolnost vůči ne
přízni po-

časí i vandalismu. CapaSitty

ukazuje možnost inovativ-

ních řešení, které mohou

sloužit ve veřejn
ém prosto-

ru. Využití obnov
itelných

zdrojů a moderní řešení za-

ujalo odbornou porotu oce-

nění Obnoviteln
é desetiletí

a tento projekt získal ne
jví-

ce bodů v kategorii Obno
vi-

telný start-up a inovativní

řešení v energeti
ce v rámci

ocenění Obnovit
elné dese-

tiletí.
CapaSitty je solá

rní lavič-

ka vyvinutá spol
ečností Full

CapaCity, která s
louží k od-

počinku, poskytu
je interne-

tové připojení a
nabíjí pří-

stroje pomocí USB kabelů

a bezdrátově dík
y indukč-

nímu nabíjení. Lavička
je

konstruována jak
o ostrovní

zdroj energie nez
ávislý na

tom, kde jsou nataženy sítě.

Díky integrované
baterii ji

můžete využít i teh
dy, když

slunce zrovna ne
svítí. La-

vička je navržena
ve spolu-

práci s předními odborníky

v České republice
s maxi-

málním důrazem na funkč-

nost a odolnost v
ůči pově-

trnostním vlivům i vanda-

lismu.
Na vývoji protot

ypu a re-

alizaci solární lav
ičky se

podíleli odborníc
i z Univer-

zitního centra energetick
y

efektivních budov ČVUT.

Prototyp lavičky zrealizov
ali

podle návrhu designérky

Zuzany Jirkalové
z Fakulty

architektury ČVU
T odbor-

níci z Univerzitn
ího centra

energeticky efek
tivních bu-

dov (UCEEB). „Sp
olečnost

Full CapaCity nás
oslovila

s nabídkou, abyc
hom se

stali technologic
kým part-

nerem solární lavičky. M
y

jsme velmi rádi poskytli

naše unikátní kn
ow-how

a přispěli dobré v
ěci,“ řekl

ředitel UCEEB Lukáš Ferkl.

Lavička se postu
pně vy-

víjí. Novou podobu přibli-

žuje Petr Patočka
ze společ-

nosti Full CapaCi
ty: „Po-

slední verze lavič
ky už má

na míru vyrobený solární

panel, tedy takov
ý, který

nikde jinde nena
jdete. Také

jsme vyvinuli svůj u
nikátní

hardware a softw
are, který

ovládá jednotlivé
funkce

lavičky.“
Solární lavička je

produkt

určený především
do veřej-

ného prostoru, proto na-

bídka Full CapaC
ity míří

právě do měst a obcí.

„V současné době js
ou již

umístěny dvě lavičk
y v Li-

toměřicích a Ostravě. A zá-

jem projevilo asi dalších

patnáct měst. Nicméně řadu

měst jsme ještě s lavičkou

neoslovili, doufá
me tedy, že

zájem ještě poroste,“ uv
ádí

dosavadní zájem
ce o netra-

diční místo k odpočinku

v rámci veřejného mobiliáře

Petr Patočka.
Města se nemusí bát, že

by o lavičku rychle přišla

vlivem počasí nebo špatným

zacházením uživatelů. „Po-

užili odolné materiály, so-

lární panel je chr
áněn kale-

ným sklem, i veškerá tech-

nika je dobře zab
ezpečena.

Jednu lavičku již máme

umístěnou téměř půl roku

a zatím žádné větší znám
ky

vandalismu nepozorujeme.

Také myslím, že lidé jsou na

nové technologie
čím dál

více zvyklí a nem
ají potřebu

vše nové ničit,“ d
odává Petr

Patočka.
Autoři vítězného

projektu

získali v rámci ocenění Ob-

novitelné desetil
etí možnost

čerpat odbornou
právní

konzultaci od právní kan-

celáře AK Doucha Šikola

a slevu ze služeb dotačního

managementu v hodnotě

30 tisíc Kč od společnosti

Brain Logistics. Zástup
ci Full

CapaCity prozrad
ili, že pra-

cují na dalším netradičním

využití obnovite
lných zdro-

jů. Věříme, že získané cen
y

usnadní rodící se
práci na

novém řešení.

Každý, kdo se roz-

hodneodpočinou
t

si na procházce

na solární lavičce

CapaSitty,může

využít internetov
é

připojení nebo si

nabít telefonpřes

USB i bezdrátově.

Zadní část lavičky tvoří velký solární panel. Otvor pro USB kabel (malé foto vpravo nahoře).

PETR PATOČKA a MAREK WINKLER ze společnosti Full CapaCity

přebírají ocenění za solární lavičku.

Představujeme vítěze kategorie Obnovitelný start up a inovativní řešení v energetice

Společnost DECC
I: od solárních elektráren k akumulaci

S polečnost DECCI
pracuje

na poli obnovite
lných

zdrojů a zejména fotovol-

taiky od roku 2006. V po-

čátku se věnovala přípr
avě

projektů ve výstavbě větš
ích

fotovoltaických parků, v ro-

ce 2009 začala s jejich rea-

lizací. Na konci r
oku 2009

uvedla do provozu solární

elektrárnu ve Smiřicích

o výkonu 6,1 MW. V násle-

dujícím roce pak solární

elektrárnu Vepřek s výko-

nem 35,1 MW. Ke konci roku

ještě dvě v Klato
vech s cel-

kovým instalovaným výko-

nem 3,6 MW. DECCI při své

činnosti vždy up
řednostňo-

vala součinnost s
vědeckou

obcí a zahájila úz
kou spolu-

práci s ČVUT v Praze. V roce

2010 věnovala této univer-

zitě diagnostický
přístroj na

kontrolu defektů panelů

PASSAN v hodnotě čtyř m
i-

lionů korun.
Společnost DECC

I všechny

své elektrárny bu
duje pod

značkou FVE CZECH. Na

ochranu této značky založila

společnost DECC
I servis,

která provozuje v
šechny

elektrárny postav
ené spo-

lečností DECCI. D
ECCI servis

působí na trhu servisu fo-

tovoltaických elektráren od

roku 2009 a nyní má ve své

správě téměř 100 MW foto-

voltaických elektráren.

Od roku 2010 je společ-

nost DECCI aktiv
ní také ve

veřejné diskuzi o
dalším

směřování využití s
luneční

energetiky v Čes
ké republi-

ce. Dlouhodobě p
ůsobí

v Solární asociac
i a spolui-

niciovala také za
ložení Ali-

ance pro energetickou sobě-

stačnost. DECCI s
e také po-

dílí na založení k
olektivního

systému RESOLAR. Zkuše
-

nosti s domácím prostředím

solární energetik
y nabízí

v rozhovoru Jan P
atřičný ze

společnosti DECC
I a. s..

Jan Patřičný zastupu
je

společnost DECC
I v před-

stavenstvu Solární asociace,

patří do výkonného týmu

v Alianci pro energetickou

soběstačnost a rá
mci oce-

nění Obnoviteln
é desetiletí

reprezentoval sp
olečnost

DECCI v odborné
porotě.

Společnost Decci
patří mezi

průkopníky mode
rní solární

energetiky v Česk
é republice.

Můžete představi
t filozofii

vaší společnosti a
motivace

vstupu do novéh
o odvětví

výroby elektřiny?

JP: Filozofie společ
nosti je

docela jednoduch
á. Žijeme

na planetě, která
začíná být

čím dál více znečištěn
á

v důsledku civilizačních

procesů. Připada
lo nám pak

zcela logické real
izovat pro-

jekty, které přisp
ívají ke

snížení znečištěn
í životního

prostředí. Byl to
pro nás

úplně nový směr, a tak jsme

to brali jako výzvu.

Mohli byste srov
nat váš po-

hled na obnovite
lné zdroje

z doby, kdy jste s
e solární

energetikou v Če
sku začínali,

a dnes? Jaké bari
éry jste mu-

seli překonávat?

JP: Šli jsme do oboru slu-

nečních elektráren s ote-

vřeným hledím a vše, co

jsme dělali a děláme, je

v souladu se zákony této

země. Bohužel poziti
vní

vnímání solární energ
etiky

jako řešení, které pom
áhá

budovat energeti
ckou

soběstačnost naš
í země, se

vytratilo za vlády premiéra

Nečase.
Změnu pohledu politic-

kých představitelů na obor,

který sami pomohli vytvořit,

jsme pocítili přímo v naší

společnosti. Ještě
v roce

2009 nás a další firmy lákali

do vstupu do fotovoltaiky,

mimo jiné se zdůvodně
ním,

že tak pomůžeme Česku

naplnit závazky
v navyšo-

vání podílu obnovitelných

zdrojů do roku 2010. Po té,

co stát nezvládl reg
ulaci to-

hoto oboru, se politici
vy-

tratili a viníky js
me byli my.

Solární energetik
a, ve světě

dynamicky se rozbíhajíc
í

obor moderní energetik
y, se

stala v českém prostředí

vulgárním pojmem.

Naštěstí jsou již tyto ne-

gativní doby pom
alu minu-

lostí. Usilovná pr
áce Solární

asociace nebo Aliance pro

energetickou soběstačnost

postupně opět ob
rací pohled

na sluneční ener
getiky

k původnímu smyslu pozi-

tivního řešení – výrobě č
isté

elektřiny. Jsem rád, že se tak

děje i s naším malým při-

spěním.

V minulém roce jste předsta
-

vili zajímavý pro
jekt mobil-

ního energetické
ho centra

Alfons. Co bylo n
ejvětší vý-

zvou při hledání
řešení roz-

ložitelné elektrár
ny, která

může vyrábět ele
ktřinu třeba

v oblastech posti
žených pří-

rodními katastro
fami?

JP: Mobilní energetick
é

centrum Alfons, které vy-

užívá energii ze s
olárních

panelů, baterií a
dieselagre-

gátu, bylo úspěšně předsta-

veno na Dnech NATO v Os-

travě – JAGELLO
2015. Před-

stavení zařízení,
kdy fungo-

valo zapojené napříkl
ad jako

zdroj pro polní nemocnici,

nám umožnilo získat zá-

sadní zkušenosti
. Po jejich

vyhodnocení jsm
e se roz-

hodli k zásadním inovacím

Alfonse. Práce ak
tuálně

probíhají a fináln
í výsledek

by měl být hotov v po
lovině

příštího roku.

Základní myšlenka mo-

bilní energetické
jednotky

Alfons je jasná: p
omáhat

tam, kde není přístu
p k

elektřině. Jeho využití je

vhodné při řešen
í následků

různých přírodních kata-

strof, ale také jak
o zdroj

energie pro vysílače mobil-

ního signálu, pohon vodá-

ren v Africe nebo i pro od-

loučené vojenské
jednotky.

Ve vhodných podmínkách

může zařízení spoj
it více

druhů obnovitelné ener
gie.

DECCI také podp
oruje ČVUT

v Praze. Můžete n
ám přiblížit

formu vaší spolu
práce?

JP: Naše spoluprác
e, a to

nejen s ČVUT, je založe
na

na vzájemné potřebě. ČVUT

za námi stálo v přípravách

našich projektů a její ex-

perti jsou nám nápomocni

cennými radami. My jim

nasloucháme a na oplátku

se snažíme pomáhat tam,

kde je potřeba. T
řeba zain-

vestováním nové laboratoře

na detekci vad fotovoltaic-

kých panelů. Nyní spo
lu-

pracujeme i na inovaci Al-

fonse a vývoji ak
umulačních

stanic pro domácnosti.

Během uplynulých deset
i let

se energetika výr
azně pro-

měnila směrem k decentrál-

ním zdrojům, jaký od
haduje-

te vývoj za dalšíc
h deset let?

JP: Za deset let? T
o je po-

měrně dlouhá dob
a. Myslím

si, že směr k energetické

soběstačnosti – d
omácností,

měst a obcí a částe
čně

i průmyslu – nelze zastavit.

Centralizovaná e
nergetika

začne být postup
ně přežit-

kem. Energetika nast
oupí

v dopravě – elek
tromobily,

autobusy na bate
rie a další

chytrá řešení. Dn
es již po

světě i u nás existují příkl
a-

dy energeticky so
běstačných

domů a najdeme i (bilanč-

ně)soběstačné ob
ce. Aby

podobných projektů mohlo

být víc, musíme pro ně zís-

kat důvěru politiků i veřej-

nosti. Pak se technicky

zvládnutelná myšlenka

energetické sobě
stačnosti

rozšíří i více v pr
axi.

Mobilní energetické centrum Alfons je možné využít při přírodních

katastrofách. Foto: DECCI (2x)

JAN PATŘIČNÝ
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Ostravská zelená domácnost 2.0

P rávě za komplexní
přístup získala ost-
ravská domácnost
nejvyšší hodnocení

od odborné poroty ocenění
Obnovitelné desetiletí a do-
mácnost pana Burkoviče se
stala vítězem kategorie Ob-
novitelná energie pro rodi-
ny.
Pan Burkovič s rodinou

začal svůj dům stavět na
konci 90. let minulého sto-
letí v Ostravě-Plesné. Vznikl
rodinný dřevodům sendvi-
čové konstrukce. Domácnost
je díky vlastní studni s vo-
dou kojenecké kvality ne-
závislá na veřejném vodo-
vodu. I přesto, že rodina
využívá úsporné spotřebiče,
trápila se však růstem ná-
kladů za energie. Domác-
nost se proto rozhodla pro
vlastní výrobu elektřiny po-
mocí slunce.
Od září 2009 provozuje

na střeše rodinného domu
první solární elektrárnu v
Ostravě-Plesné o výkonu 3,6
kilowattu. Díky vhodné jižní
orientaci vyrobí fotovoltaic-
ké panely během roku
v průměru 4500 kilowatt-
hodin elektřiny, kterou
přednostně spotřebovávají
spotřebiče v domě. „Zatím
se nám daří využít polovinu
naší solární elektřiny. Zby-
tek odchází do veřejné sítě
jako přebytky. Přestože roč-
ní výroba naší sluneční
elektrárny hravě pokryje
naši celoroční spotřebu,“
vyhodnocuje pan Burkovič
zkušenosti domácnosti
s vlastním zdrojem elektři-
ny. Výroba vlastní elektřiny
podpořené zeleným bonu-
sem také přináší finanční

úsporu. Ročně zůstane do-
ma v průměru okolo 10 tisíc
korun za energii, kterou
nemuseli nakoupit ze sítě.
Snaha o maximální vyu-

žití sluneční elektřiny vyrá-
běné na střeše domu se
promítla také do chodu do-
mácnosti. „Když nejsme do-
ma, naši vyrobenou elektři-
nu spotřebují myčka
a pračka s odloženým star-
tem. Když je hezky, pak
v průběhu dne pečeme, pe-
reme, žehlíme na terase,
sekáme trávu, drtíme větve
nebo jen zapojíme do zá-
suvky některý z elektromo-
bilů, případně oba. Snažíme
se elektřinu spotřebovávat
tehdy, když je ze slunce za-
darmo,“ říká pan Burkovič.
Slunce se v domě stará

také o ohřev teplé užitkové
vody. Solární kolektory jsou
umístěny na západní střeše,
aby měla rodina dost teplé
vody po návratu dětí ze
školy a rodičů z práce.

K pořízení systému přispěla
podpora, kterou lze získat
v rámci programu Zelená
úsporám Ministerstva ži-
votního prostředí, a třetinu
přidali Burkovičovi z vlast-

ních zdrojů. Systém si rodi-
na chválí mimo jiné pro
rychlou návratnost pro-
středků – do šesti let –
a úsporami za zemní plyn.
Elektřina ze slunce slouží

i k nabíjení již zmíněných
elektromobilů a elektrokola.
„Běžný dojezd našeho elek-
tromobilu je 136 kilometrů,
což po městě stačí. Ostrava
má napříč 20 kilometrů.
Není pro mne výjimkou
najezdit za den 300 kilo-
metrů s jednoduchou filo-
zofií – když elektromobil
parkuje, má se průběžně
nabíjet. Každá půlhodina
v běžné zásuvce je pro mne
dalších 15 kilometrů dojez-
du.“
Na parkovišti před rodin-

ným domem zřídili také
veřejnou nabíjecí stanici pro
elektromobily. Nabíječka je
k dispozici nonstop za dob-
rovolnou platbu.
Cesta za energetickou ne-

závislostí domácnosti se
však nezastavila. Rodina
Burkovičových dál plánuje
využití nových moderních
technologií. „Uvažujeme
dále o pořízení baterií,
abychom si přebytečnou
výrobu elektřiny z jižní
střechy uskladnili na odpo-
ledne a noc, ale přemýšlíme
také o dvou dalších malých
solárních elektrárnách na
východní a západní části
střechy domu,“ prozrazuje
pan Burkovič další plány
v budování energeticky ne-
závislé domácnosti. „Vyrá-
běly by ráno, než opustíme
dům, a odpoledne do večera,
kdy se vracíme z práce
a školy,“ dodává.

Setkání s inženýrem
Radovanem
Burkovičemnaprvní
pohledprozradí,
že svýmenergetic-
kýmdomemdoslova
žije. Srší energií
a ochotněukazuje
solární elektrárnu
na střeše svého
domu i elektromobil,
který lze nabít
rovnou z vlastní
nabíječkypřed
domem.

Rodina nabízí nabíjení pro elektromobily pro veřejnost za dobro-volnou platbu.

RADOVAN BURKOVIČ s manželkou přebírají ocenění Obnovitelné desetiletí v kategorii Obnovitelná energie pro rodiny.

ČEZ Solární: hybridní elektrárny jsou budoucností našeho podnikání
Č EZ Solární navazuje na

aktivity české pobočky
firmy juwi AG, kterou ČEZ
ESCO koupilo letos v únoru.
Nová společnost zajišťuje
kompletní služby spojené
s instalací a servisem solár-
ních elektráren. Staví na
dlouhodobých zkušenostech
nejen z českého trhu, ale
i z Německa, Itálie a dalších
trhů západní a jižní Evropy.
ČEZ Solární je zlatým part-
nerem Obnovitelného de-
setiletí. Pohled společnosti
na roli obnovitelných zdrojů
nabízí v odpovědích Lucie
Berdníčková, jednatelka
společnosti, která současně
zasedla v odborné porotě
ocenění Obnovitelné dese-
tiletí.

ČEZ Solární je novou společ-
ností v rámci skupiny ČEZ,
můžete představit vaše cíle
v oblasti obnovitelných zdro-
jů?
LB: Cílem je být jedničkou

na trhu v našem oboru,
kterými jsou instalace
střešních FV elektráren
a správa velkých FV parků.
Podobné cíle má ČEZ ESCO
i v dalších energetických
službách a produktech –
stavbě a provozu kogene-
račních jednotek, provozu
trafostanic nebo energetic-
kých úsporách. V některých
těchto sektorech již jednič-
kou ČEZ ESCO je.

ČEZ začal od loňského roku

nabízet domácnostem také
solární elektrárny na klíč.
Jaký je zájem o pořízení si
vlastního zdroje energie?
LB: Zájem předčil naše

očekávání. Do dnešního dne
jsme obsloužili jsme přes
2000 zákazníků a nedávno
nainstalovali 100. elektrár-
nu a v letošním roce očeká-
váme, že nainstalujeme fo-
tovoltaickou elektrárnu na
150–200 střech.

Jakými cestami se snaží ČEZ
oslovit své potenciální zá-
kazníky právě z oblasti do-
mácností a co jim může na-
bídnout?
LB: Nabízíme kompletní

servis včetně podání žádosti
o připojení a zpracování žá-

dosti o dotaci. Většinu čin-
ností děláme vlastními sila-
mi. Celý proces od nabídky
až po předání elektrárny tak
máme pod kontrolou
a dbáme na to, aby každý
zákazník dostal prvotřídní
službu.
Kromě toho nabízíme

speciální zvýhodněný tarif
na elektřinu a od příštího
roku chceme nabízet tarif,
který zohledňuje hodnotu
elektřiny, kterou zákazník
dodá do sítě.
V neposlední řadě připra-

vujeme do nabídky techno-
logické novinky z oblasti
Smart Home. Jsme v úzkém
kontaktu s kolegy z Inven
Capital a uvádíme na český
trh produkty předních
smart-technologických fi-
rem jako sonnen nebo tado,
do kterých Inven investuje.

Můžete představit vaše refe-
renční projekty právě z ob-
lasti instalací solárních elek-
tráren na střechách domů?
LB: Zajímavých projektů

je spousta. Jednomu zákaz-
níkovi jsme dodali systém,
díky kterému se jeho kan-
celářská budova může pyš-
nit označením „budova
s téměř nulovou spotřebou
energie“. Instalovali jsme
u něj tři hybridní střídače
a přes 20 kWh lithiových
baterií.
Pro jiného firemního zá-

kazníka řešíme, jak zajistit
bezproblémové vypnutí

strojů v případě výpadku
proudu. Výpadky pro něj
znamenají velké ztráty ve
výrobě, a potřebuje proto
baterie, které zajistí, že
stroje mohou dokončit vár-
ku a až poté se vypnou.

Letos jste také zaznamenali
úspěch v oblasti akumulace
energie, když jste realizovali
první instalaci včetně baterií
sonnen. Jaký zájem čekáte
o hybridní solární elektrárny?
LB: Jsme přesvědčení, že

hybridní elektrárny jsou
budoucností našeho podni-
kání. V Německu jsou již
dnes pro mnoho zákazníků
smysluplnou investicí. Cena
elektřiny je tam sice o cca
50 % vyšší než v Česku, ale
do pěti let čekáme, že in-
vestice do hybridních elek-
tráren začnou být ekono-
mické i při nižších cenách
elektřiny.

Během uplynulých deseti let
se energetika významně pro-

měnila směrem k decentrál-
ním zdrojům. Jaký odhadu-
jete vývoj za dalších deset
let?
LB: Deset let je velmi

dlouhá doba. Vzpomeňte si,
že v roce 2006 byly v Česku
i v Německu fotovoltaické
elektrárny exotickou raritou.
Ale pokud bych si měla tip-
nout, vsadila bych na velký
rozvoj baterií a elektroniky,
díky kterým budou obnovi-
telné zdroje běžným a dobře
řiditelným zdrojem energie.

LUCIE BERDNÍČKOVÁ

Instalace bateriového systému sonnen u prvního zákazníka v Česku. Foto: ČEZ (2x)

Představujeme vítěze kategorie Obnovitelná energie pro rodiny
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ČESKÉOBNOVITELNÉDESETILETÍ
První energeticky nezávislá obecve výrobě tepla a elektrické energie

O bec získává teplotaké spalovánímbiomasy v kotlia výhledově uva-žuje o přidání solárníchelektráren například naobecních budovách. Roz-sáhlé zkušenosti Kněžicv budování energetickésoběstačnosti a využití ob-novitelných zdrojů pro vý-robu elektřiny a tepla při-

nesly obci vítězství v kate-gorii Chytrá energie proměsta a obce v rámci oce-nění Obnovitelné desetiletí.Kněžice jsou malá obecs 500 obyvateli, která senachází asi 20 kilometrů odPoděbrad. Nenápadná obecse stala známá díky své cí-levědomé cestě za dosaže-ním energetické nezávislos-ti, na kterou se vydala jižv roce 2007.
„Z počátku zájem našichobyvatel o projekt nebylmoc silný. Ale po třech le-tech zapojení do projektu,debat, exkurzí a prezentacíobdobných projektů jsmeměli 120 domů v obciz dnešních 159. Zbytek jsmepřipojili ještě v průběhustavby nebo v posledníchčtyřech letech,“ popisujevztah místních k projektu

dlouholetý starosta KněžicMilan Kazda.
Unikátní projekt spojujepřírodní zdroje energie.Bioplynová stanice zpraco-vává odpad z domácností,septiků nebo zemědělskéa potravinářské výroby.Obec tak díky výstavbě bio-plynky ušetřila za budováníveřejné kanalizace. Bioplynzpracovává kogenerační za-řízení, které z něj vyrábíelektřinu i teplo. Dalšímiobnovitelnými zdroji v obcijsou dva kotle na biomasu.Jeden spaluje slámu, druhýštěpku a dřevní odpad. Kot-le jsou určeny předevšímpro topnou sezonu, kdy do-plňují v ohřevu užitkovévody, a vytápění bioplynu.Využití biomasy je dob-rým impulsem pro místníekonomiku. Prostředky zů-

stávají u regionálních ze-mědělců a dalších dodava-telů. „Biomasu se snažímesehnat do 20 kilometrů odobce. Štěpku pro kotelnu siz větší části vyrábíme sami.Slámu bereme od místníchzemědělců a z blízkéhookolí. Co se týká odpadů, jeto jako na houpačce, někdyje přetlak, jindy nedostatek,ale to je v této oblasti nor-mální,“ popisuje MilanKazda zkušenosti se sháně-ním paliva. Dalším příno-sem je zpracování odpaduze septiků v bioplynovéstanici. Obec by veřejnoukanalizaci budovala vzhle-dem k místním podmínkámjen obtížně a řešení pro-střednictvím bioplynky takpřineslo úsporu 45 milionůkorun. Vedle domácích od-padů se bioplynka postará

také o posekanou trávua další biologicky rozloži-telné odpady.
Celkové náklady projektuse pohybují okolo 130 mili-onů korun. Obec získalapodporu z Evropského fon-du regionálního rozvojea od Státního fondu život-ního prostředí. Vlastní vlo-žené prostředky ve výši 43,2milionu korun splácí z vý-nosů.

Vedle ekonomických pří-nosů se Kněžicím vrací in-vestované prostředky takév lepším životním prostředía zaměstnanosti. Provozobnovitelných zdrojů dávápráci pěti lidem a Kněžicešetří 11 000 tun oxidu uhli-čitého za rok. Výstupní od-pad z bioplynky pak sloužíjako hnojivo pro okolní po-le. Projekt ovlivnil naprosto

zásadně ovzduší v obciKněžice a je to znát i přichůzi po obci. Před realizacíprojektu v době inverze sepo ránu při roztápění kotlůválela oblaka kouře po zemi,dnes je tento problém vy-řešený právě díky šetrnýmzdrojům energie.V současné době obecplánuje rozšíření systémuo suchou fermentaci, abybylo možné využít biologic-ky rozložitelné odpadys obsahem písku, kamenía jiných částic, které jsouv mokré stávající části ne-použitelné. Výhledově sechce obec také pustit dovýstavby vlastní distribučnísítě, aby se stala reálněenergeticky nezávislou. Pakby přišly na řadu také mož-nosti využití střech pro vý-robu sluneční energie.

Obyvatelé obceKně-žice se rozhodli vrátitke kořenůma žítv rovnováze s příro-dou. Velká část od-padních surovin(včetněposečenétrávy či shrabanéholistí) se zde využívápro výrobu teplai elektřiny vbioply-nové stanici, kteránahrazuje i čističkuodpadních vod. Teplo z bioplynové stanice a kotlů na biomasu zásobuje rodinnédomy i veřejné budovy v obci Kněžice.

Ocenění převzali zástupci obce – vpravoMILANKAZDA, starosta.

Bioplynová stanice.

Představujeme vítěze kategorie Chytrá energie měst a obcí

Nissan – světový průkopník elektromobilityN issan je celosvětovějedním z průkopníkůelektromobility. Model Leafje nejprodávanějším elek-tromobilem na světě, jehoprodeje překročily 230 000prodaných vozů. Nissanvšak nevidí elektromobilypouze jako dopravní pro-středky, ale jako součástekosystému měst a celéspolečnosti. Příkladem jejichvyužití jsou například tech-nologie dobíjení vehicle-to-grid (V2G) nebo jednotkaxStorage umožňující uklá-dání energie do znovupo-užitých baterií z elektro-mobilů. Elektromobily vidí-me také jako mobilní „zá-sobárny energie“ budouc-nosti, které přispívají k rea-lizaci chytřejší elektrické sí-tě a budují cestu dalšímzdrojům obnovitelné ener-gie. Zájem automobilkyo moderní směry v energe-tice pak udělaly z Nissanupřirozeného Zlatého part-nera ocenění Obnovitelnédesetiletí.
Spojení automobilkya šetrné energetiky před-stavuje v rozhovoru MarekŠafarčík, Country ManagerNissanu pro Českou repub-liku.

Spojení automobilky a obno-vitelných zdrojů může býtpro někoho až nečekané.Nissan míří však k využitíobnovitelných zdrojů ve vý-

robě vozů i provozu elektro-mobilů. Můžete krátce před-stavit vaše „obnovitelné“projekty ve světě?MŠ: Těch příkladů je celářada. Stejně jako u elektro-mobility je Nissan jednímz průkopníků využití obno-vitelných zdrojů v automo-bilovém průmyslu. Továrnuv britském Sunderlandu,která vyrábí Nissan Leaf,zásobuje elektřinou takéz 6,6 megawattové větrnéfarmy a 4,75 megawattovésolární elektrárny. Obnovi-telné zdroje představují ažsedm procent celkové ročníspotřeby továrny, což stačína výrobu 31 tisíc elektro-mobilů Nissan. Dalším pří-kladem je komerční využitíoboustranných nabíječekvehicle-to-grid (V2G) –v současnosti probíhají pi-

lotní projekty v Dánsku aVelké Británii.

Jaké má podle vás výhodyelektromobilita oproti auto-mobilům se spalovacími mo-tory?
MŠ: Elektromobily před-stavují praktický a dostupnýzpůsob přepravy. Při svémprovozu neprodukují žádnéemise CO2 a pomáhají zlep-šit kvalitu ovzduší v měs-tech. S užíváním elektro-mobilů je navíc spojenýbezhlučný provoz, nízképrovozní a servisní náklady.

V Česku jezdí necelých osmstovek osobních elektromo-bilů. Podle statistik zájemo elektromobily oživilo zave-dení podpory na jejich poří-zení Ministerstvem životníhoprostředí. Jaká další opatřeníby podle vašich zkušenostíještě mohla pomoci většímurozvoji elektromobility u nás?MŠ: Velmi pozitivně hod-notíme současný trend ote-vírání rychlonabíjecích sta-nic. Ať už jde o aktivityskupiny ČEZ (nové stanicev Praze, Brně, Zlíně) nebospolečnosti E.ON (D1 Hum-polec). Růst infrastrukturyby společně s případnýmidalšími dotačními titulypomohl rozvoji elektromo-bility. V zahraničí je celářada příkladů, jak elektro-mobilitu podporovat. Mů-žeme se inspirovat a poučit

z toho, co funguje. Není po-třeba vymýšlet už vymyšle-né – parkování zdarma veměstech, daňové úlevy…
Mezi některými kritiky elek-tromobility se občas objevujenázor, že svět zaplaví vyslou-žilé baterie. Zabýváte sev Nissanu také touto otáz-kou?
MŠ: První dobrou zprávouje, že velká část baterií jerecyklovatelná. Druhoudobrou zprávou pak je, žeNissan se soustředí na akti-vity, které mají dát vyřaze-

ným bateriím z elektromo-bilů druhý život. Jednímz příkladů je nedávno před-stavené domácí úložištěenergie, jednotka xStorage.
Jaké si myslíte, že budou jez-dit automobily po našichcestách za dalších deset let?MŠ: V Nissanu jsme pře-svědčeni, že elektromobilitaje tou správnou cestou dobudoucna. Proto jsme v roce2010 začali s výrobou prv-ního masově vyráběnéhoelektromobilu Nissanu Leaf.Nyní tvoří celosvětově

elektromobily zhruba pětprocent našich prodejů. Dobudoucna se bude podílelektromobilů zcela jistěvelmi výrazně zvyšovat.Dalším trendem je zvyšová-ní zastoupení a úlohy elek-troniky a softwaru na řízenívozu.
Nissan a další značky sevěnují vývoji vozů umož-ňujících částečné nebo plněautonomní řízení. U Nissa-nu je tím klíčovým rok2020, kdy chceme uvést natrh vůz umožňující plněautonomní řízení.

MAREKŠAFARČÍK

Elektromobil Nissan Leaf umožňuje na jednonabití dojezd až 250 km. Foto: Nissan (2x)
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Celostátní osmistránková příloha deníku Deník věnovaná soutěži 

a představení všech vítězných projektů Obnovitelného desetiletí.

19. října 2016, Moravskoslezský deník 
Obnovitelné desetiletí: vítěz je z Ostravy.

26. října 2016, MF Dnes
Tak trochu jiná vesnice. Má vlastní elektřinu i vytápění.

 

27. října 2016, E15
Ceny Obnovitelného desetiletí jsou rozdány, bodovaly promyšlené projekty využívající více zdrojů.

8. listopadu, Deník
Obnovitelné desetiletí, celostátní příloha deníku

11. listopadu 2016, MF Dnes
Litoměřická solární lavička zaujala nejen místní, chtějí ji i další města.

29. listopadu 2016, Deník (Východní Čechy)
 Soběstačný dům v Chocni zaujal odborníky.

1. prosince 2016, Stavitel 
Ceny obnovitelné desetiletí

S lavnostního vyhlá-šení se zúčastnilivýznamní zástupciMinisterstva prů-myslu a obchodu, Minister-stva životního prostředí,amerického a nizozemskéhovelvyslanectví a českéhoprůmyslu. Mezi více než80 přihlášenými pracemi,rozdělenými do pěti odbor-ných kategorií a jedné cenyveřejnosti, byla nejvíce za-stoupena komplexní řešenípro domácnosti a solárníenergie.
„Vybrat vítěze z 80 pro-jektů v jednotlivých kate-goriích nebylo pro odbor-nou porotu vůbec snadné.Většina projektů představo-vala od A do Z propracova-ný systém, který přinášísvému majiteli značnéenergetické úspory. Potvr-dilo se také, že nejoblíbe-nějším obnovitelným zdro-jem je sluneční energie,“ ří-

ká Veronika Hamáčková zeSolární asociace.Martin Sedlák z Aliance

pro energetickou soběstač-nost k tomu dodává: „Ví-tězné projekty zelené ener-

getiky mohou složit jakopříklady dobré praxe využitíobnovitelných zdrojů pro

další zájemce o šetrnézdroje energie nebo ener-getickou soběstačnost. Jasně

se ukazuje, že domácnost,penzion, farma či obec mo-hou využívat místní, obno-vitelné zdroje energie,a pomoci tak lepšímu ži-votnímu prostředí.“V jednotlivých kategoriíchrealizovaných projektů bo-doval například rodinnýdům na Ostravsku využíva-jící solární energii pro do-mácnost i elektromobil,soběstačný hotelový areálDavidův mlýn na severuMoravy či energeticky ne-závislá obec Kněžice.Ceny v kategoriích no-vých nápadů si odneslachytrá solární lavička Capa-Sitty a diplomový projektJiřího Vrány, který navrhlvanadovou redoxní průtoč-nou baterii.
Příloha představuje jed-notlivé vítěze i pohledhlavních partnerů oceněníObnovitelné desetiletí namožnosti šetrné energetiky.

Moderování galavečera se ujal Martin Veselovský.

Ceny symbolizují promyšlená řešení
Unikátní projektObnovitelnéhodesetiletí, kterýmapoval využití šetrných zdrojů energie za posledníchdeset let v Česku, zná své vítěze.

Aliance pro energetickou soběstačnost a Solární asociace ve spolupráci s předními českými experty v energetice ocenily ve čtvrtek 13. října

2016na slavnostnímgalavečeru vítěznéprojekty.

ObnOvitelný start up a inOvativní 
řešení v energeticechytrá solární lavička

chytrá energie v diplOmcevanadová redoxní průtočná baterie
cena čtenářů deníkusluneční teplo pro bytový dům

ObnOvitelná energie prO rOdiny
Ostravská zelená domácnost šetrná energie v pOdnikánípenzion s obnovitelnou energií chytrá energie měst a Obcínezávislá obec ve výrobě tepla a energie

ObnOvitelné desetiletíč
es

k
é

Nejlepší projekty šetrné energetiky v České republice

Komerční příloha

I

Deník
8. listopadu 2016
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inteRnet

13. října 2016,  www.e15.cz
Nejlepší zelené projekty desetiletí: soběstačná obec i vizionářská rodina z Ostravy

14. října 2016, www.ihned.cz
Obnovitelnou stavbou desetiletí se stala solární lavička, dobije tablet a nabídne i wi-fi připojení

14. října 2016, www.startitup.cz 

Ceny Obnovitelného desetiletí byly rozdány. Seznamte se s vítězi

16. října 2016, www.tzb-info.cz
V Obnovitelném desetiletí bodovaly promyšlené projekty využívající více zdrojů

18. října, www.novinky.cz
Plzeň uspěla v soutěži Obnovitelné desetiletí

25. října, www.denik.cz
Soběstačný dům v Chocni zaujal odborníky

16. listopadu, www.bydlení12.cz 
Ceny Obnovitelného desetiletí byly předány

19. prosince, www.homeincube.cz 
Soběstačný dům v Chocni - rozhovor

2524

výstUpy Z ObnOvitelnéhO desetiletí v Médiích

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nejlepsi-zelene-projekty-desetileti-sobestacna-obec-i-vizionarska-rodina-z-ostravy-1323888
http://domaci.ihned.cz/c1-65478380-obnovitelnou-stavbou-desetileti-se-stala-solarni-lavicka-dobije-tablet-a-nabidne-i-wi-fi-pripojeni
https://www.startitup.cz/ceny-obnovitelneho-desetileti-byly-rozdany-seznamte-se-s-vitezi/
http://oze.tzb-info.cz/14804-v-obnovitelnem-desetileti-bodovaly-promyslene-projekty-vyuzivajici-vice-zdroju
https://www.novinky.cz/vase-zpravy/plzensky-kraj/plzen-mesto/2058-40677-plzen-uspela-v-soutezi-obnovitelne-desetileti.html
http://www.denik.cz/pardubicky-kraj/sobestacny-dum-v-chocni-zaujal-odborniky-20161025-rmds.html
http://www.bydleni12.cz/ceny-obnovitelneho-desetileti-byly-predany/
http://www.homeincube.cz/sobestacny-dum-v-chocni-rozhovor/


obnovitelné desetiletí

ObnOvitelné desetiletí - paRtneři

2626

Zlaté partnerství:

Střibrné partnerství:

paRtneři pROJektU

Bronzové partnerství:

Mediální partneři:

Záštity:
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Solar power to the people!
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Televize

28. února 2016, ČT24

Diskuze v Otázkách Václava Moravce k decentralizované energetice, možnostem 
solární energetiky a návrhu nových tarifů

13. března 2016, ČT2

Nedej se plus - Kdo šetří, už neušetří

28. listopadu 2016, ČT24

Brusel po měsících čekání podpořil obnovitelné zdroje v Česku.  
Mají nárok na miliardové dotace

28. listopadu 2016, ČT24 (5:26)

Evropská komise o obnovitelných zdrojích

Rozhlas

1. března 2016. www.rozhlas.cz

Nové tarify elektřiny od roku 2017 platit nebudou,  
oznámila šéfka ERÚ

17. srpna 2016, www.rozhlas.cz

Vitásková: Obnovitelné zdroje podpoříme jen se souhlasem EU.  
Se změnou tarifů elektřiny nespěchejme

27.  srpna 2016, www.rozhlas.cz

Kdy bude v Česku energetická soběstačnost domů i obcí úplně běžnou 
záležitostí? A jak jsme na tom dnes?

Mediální aktivity

tisk

24. února 2016, e15

Rozvoj šetrné energetiky – bez stability to nepůjde.

29. února 2016, e15 - Weekly

Developing Clean Energy: Impossible without Stability

21. března 2016, e15 - speciál

Bouře ve změnách plateb za elektřinu odvrácena. Změna však přijde za několik let.
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https://goo.gl/1zt8OC
https://goo.gl/1zt8OC
http://www.ceskatelevize.cz/porady/10782831463-nedej-se-plus/216562248410022-kdo-setri-uz-neusetri/
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1966381-brusel-po-mesicich-cekani-podporil-obnovitelne-zdroje-v-cesku-maji-narok-na
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1966381-brusel-po-mesicich-cekani-podporil-obnovitelne-zdroje-v-cesku-maji-narok-na
http://www.ceskatelevize.cz/porady/11412378947-90-ct24/216411058131128/
http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/nove-tarify-elektriny-od-roku-2017-platit-nebudou-oznamila-sefka-eru--1589162
http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/nove-tarify-elektriny-od-roku-2017-platit-nebudou-oznamila-sefka-eru--1589162
http://www.rozhlas.cz/zpravy/domaciekonomika/_zprava/vitaskova-obnovitelne-zdroje-podporime-jen-se-souhlasem-eu-se-zmenou-tarifu-elektriny-nespechejme--1641912
http://www.rozhlas.cz/zpravy/domaciekonomika/_zprava/vitaskova-obnovitelne-zdroje-podporime-jen-se-souhlasem-eu-se-zmenou-tarifu-elektriny-nespechejme--1641912
http://prehravac.rozhlas.cz/audio/3693488#.V8LPcqqMvy4.twitter
http://prehravac.rozhlas.cz/audio/3693488#.V8LPcqqMvy4.twitter
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Internet

27. ledna 2016, www.tyden.cz, www.denik.cz

Zřiďte zmocněnce pro obnovitelné zdroje, zní výzva Sobotkovi

Chceme zmocněnce pro obnovitelné zdroje, žádají asociace 
premiéra Sobotku

16. února 2016, www.finance.cz

První letošní peníze na obnovitelné zdroje dorazily  
k příjemcům

16. března 2016, www.idnes.cz

Číňané s vazbami na tamní vládu koupili české solární parky

29. dubna 2016, www.idnes.cz

Češi vstoupili do energetické revoluce, představují „chytrou“ baterii

6. května 2016, www.pro-energy.cz

Průzkum: Téměř tři čtvrtiny Čechů chtějí více obnovitelných  
zdrojů energie

30. května 2016, www.idnes.cz, www.euractiv.cz

Česku chybí souhlas s dotacemi pro soláry, posvěcení  
z Bruselu se táhne

Českou podporu OZE by měla Komise schválit stejně jako tu 
německou, říkají odborníci

8. června 2016, www.e15.cz

E15 Rozhovor: Veronika Hamáčková – Obnovitelné zdroje  
nahradí fosilní paliva

16. června 2016, www.solarniasociace.cz

Bankovní asociace vyzývá EK ke schválení notifikace pro OZE 

7. července 2016, www.solarniasociace.cz

Evropské solární asociace vyzývají k zrušení cel na panely

11. července 2016, www.ihned.cz

Likvidace solárních panelů ještě nezačala. Stát už ale chystá 
změnu pravidel

29. července 2016, www.ihned.cz

Zelená elektřina slaví v Česku deset let. Nejlepší projekty 
šetrné energetiky získají speciální ocenění

17. srpna 2016, www.blesk.cz

Asociace: Důvody pro nevypsání podpory zelené energii 
neexistují

24. srpna 2016, www.solarniasociace.cz

Evropská komise již schválila podporu  
pro malou vodu a bioplynky 

29. srpna 2016, www.denik.cz

Obnovitelné desetiletí - přihlaste projekty s dobrou energií!

29. září 2016, www.blesk.cz, www.e15.cz

ERÚ nemá právní důvod nevypsat podporu zelené energii

ERÚ nemá právní důvod nevypsat podporu zelené energii - E15

13. října 2016, www.e15.cz

Nejlepší zelené projekty desetiletí:  
soběstačná obec i vizionářská rodina z Ostravy

14. října 2016, www.startitup.cz

Ceny Obnovitelného desetiletí byly rozdány. Seznamte se s vítězi

18. října 2016, www.novinky.cz

Plzeň uspěla v soutěži Obnovitelné desetiletí

25. října 2016, www.denik.cz

Soběstačný dům v Chocni zaujal odborníky

14. listopadu 2016, www.living.iprima.cz

Inspirace: Tři domy z Česka, které mají energii zdarma. 
Neodebírají ji ze sítí, šetří desítky tisíc ročně

14. listopadu 2016, www.blesk.cz

Novým předsedou Solární asociace je Tomáš Buzrla 

24. listopadu 2016, www.solarninovinky.cz

Ministr Mládek: Notifikace podpory pro zelenou energii  
byla v Bruselu schválena 

28. listopadu 2016, www.ceskenoviny.cz

Brusel schválil podporu obnovitelných zdrojů energie v ČR

14. prosince 2016, www.blesk.cz

Asociace vítají rozhodnutí ERÚ vypsat  
upravenou podporu zdrojům

14. prosince 2016, www.ceskatelevize.cz

Výrobci zelené energie se dočkají miliard.  
Vitásková jim podepsala podporu

22. prosince 2016, www.hybrid.cz

Solární energetika se stala nejlevnějším  
zdrojem elektřiny v 58 zemích světa

22. prosince 2016, www.solarninovinky.cz

Evropská komise navrhuje prodloužení  
dovozních cel na čínské panely o 2 roky
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Mediální aktivity

https://www.finance.cz/zpravy/finance/461382-prvni-letosni-penize-na-obnovitelne-zdroje-dorazily-k-prijemcum/
https://www.finance.cz/zpravy/finance/461382-prvni-letosni-penize-na-obnovitelne-zdroje-dorazily-k-prijemcum/
http://pro-energy.cz/?p=2271
http://pro-energy.cz/?p=2271
http://ekonomika.idnes.cz/cesko-stale-nema-notifikaci-podpor-pro-obnovitelne-zdroje-pnl-/ekonomika.aspx?c=A160529_185610_ekonomika_map1
http://ekonomika.idnes.cz/cesko-stale-nema-notifikaci-podpor-pro-obnovitelne-zdroje-pnl-/ekonomika.aspx?c=A160529_185610_ekonomika_map1
http://www.euractiv.cz/energetika/clanek/podpora-oze-v-cesku-by-mela-ziskat-svoleni-komise-stejne-jako-ta-nemecka-mysli-si-odbornici-013295
http://www.euractiv.cz/energetika/clanek/podpora-oze-v-cesku-by-mela-ziskat-svoleni-komise-stejne-jako-ta-nemecka-mysli-si-odbornici-013295
http://nazory.e15.cz/rozhovory/veronika-hamackova-obnovitelne-zdroje-nahradi-fosilni-paliva-1300745
http://nazory.e15.cz/rozhovory/veronika-hamackova-obnovitelne-zdroje-nahradi-fosilni-paliva-1300745
http://www.solarniasociace.cz/cs/aktualne/6314-bankovni-asociace-vyzyva-ek-ke-schvaleni-notifikace-pro-oze
http://www.solarniasociace.cz/cs/aktualne/6465-evropske-solarni-asociace-vyzyvaji-k-zruseni-cel-na-panely 
http://archiv.ihned.cz/c1-65360660-likvidace-solarnich-panelu-jeste-nezacala-stat-uz-ale-chysta-zmenu-pravidel
http://archiv.ihned.cz/c1-65360660-likvidace-solarnich-panelu-jeste-nezacala-stat-uz-ale-chysta-zmenu-pravidel
http://life.ihned.cz/atelier/c1-65382520-zdrava-elektrina-v-cesku-slavi-deset-let-nejlepsi-projekty-zelene-energie-mohou-letos-ziskat-specialni-cenu
http://life.ihned.cz/atelier/c1-65382520-zdrava-elektrina-v-cesku-slavi-deset-let-nejlepsi-projekty-zelene-energie-mohou-letos-ziskat-specialni-cenu
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/413145/asociace-duvody-pro-nevypsani-podpory-zelene-energii-neexistuji.html
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/413145/asociace-duvody-pro-nevypsani-podpory-zelene-energii-neexistuji.html
http://www.solarniasociace.cz/cs/aktualne/6849-evropska-komise-jiz-schvalila-podporu-pro-malou-vodu-a-bioplynky 
http://www.solarniasociace.cz/cs/aktualne/6849-evropska-komise-jiz-schvalila-podporu-pro-malou-vodu-a-bioplynky 
http://reklama.denik.cz/reklama/obnovitelne-desetileti-prihlaste-projekty-s-dobrou-energii-20160829.html
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/421320/asociace-eru-nema-pravni-duvod-nevypsat-podporu-zelene-energii.html
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/regulacni-urad-nema-pravni-duvod-nevypsat-podporu-zelene-energii-tvrdi-solarnici-1323191
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nejlepsi-zelene-projekty-desetileti-sobestacna-obec-i-vizionarska-rodina-z-ostravy-1323888
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nejlepsi-zelene-projekty-desetileti-sobestacna-obec-i-vizionarska-rodina-z-ostravy-1323888
http://www.startitup.cz/ceny-obnovitelneho-desetileti-byly-rozdany-seznamte-se-s-vitezi/
https://www.novinky.cz/vase-zpravy/plzensky-kraj/plzen-mesto/2058-40677-plzen-uspela-v-soutezi-obnovitelne-desetileti.html
http://www.denik.cz/bydleni/sobestacny-dum-v-chocni-zaujal-odborniky-20161025.html
http://living.iprima.cz/bydleni/inspirace-tri-domy-z-ceska-ktere-maji-energii-zdarma-neodebiraji-ji-ze-siti-setri-desitky-ti
http://living.iprima.cz/bydleni/inspirace-tri-domy-z-ceska-ktere-maji-energii-zdarma-neodebiraji-ji-ze-siti-setri-desitky-ti
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/430807/novym-predsedou-solarni-sociace-je-tomas-buzrla.html?utm_source=blesk.cz&utm_medium=copy 
http://www.solarninovinky.cz/?legislativa/2016112306/ministr-mladek-notifikace-podpory-pro-zelenou-energii-byla-v-bruselu-schvalena#.WGJn6lXhCHt
http://www.solarninovinky.cz/?legislativa/2016112306/ministr-mladek-notifikace-podpory-pro-zelenou-energii-byla-v-bruselu-schvalena#.WGJn6lXhCHt
http://www.ceskenoviny.cz/zpravy/brusel-schvalil-podporu-obnovitelnych-zdroju-energie-v-cr/1420585
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/437359/asociace-vitaji-rozhodnuti-eru-vypsat-upravenou-podporu-zdrojum.html
http://www.blesk.cz/clanek/zpravy-live-ekonomika/437359/asociace-vitaji-rozhodnuti-eru-vypsat-upravenou-podporu-zdrojum.html
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1983163-vyrobci-zelene-energie-se-dockaji-miliard-vitaskova-jim-podepsala-podporu
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/ekonomika/1983163-vyrobci-zelene-energie-se-dockaji-miliard-vitaskova-jim-podepsala-podporu
http://www.hybrid.cz/solarni-energetika-se-stala-nejlevnejsim-zdrojem-elektriny-v-58-zemich-sveta
http://www.hybrid.cz/solarni-energetika-se-stala-nejlevnejsim-zdrojem-elektriny-v-58-zemich-sveta
http://www.solarninovinky.cz/?legislativa/2016122203/evropska-komise-navrhuje-prodlouzeni-dovoznich-cel-na-cinske-panely-o-2-roky#.WGy9N6NOC8U 
http://www.solarninovinky.cz/?legislativa/2016122203/evropska-komise-navrhuje-prodlouzeni-dovoznich-cel-na-cinske-panely-o-2-roky#.WGy9N6NOC8U 
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pRacOvní skUpiny

pRacOvní skUpina na OchRanU investic

Cílem pracovní skupiny na ochranu investic je stabilizace legislativního prostředí a ochrana stávajících projektů před možnými retroaktivními 
zásahy, které by výrazně ovlivnily jejich návratnost. K hlavním aktivitám v roce 2016 patřila účast na notifikačním řízení a schválení podpory 
pro projekty z let 2006 až 2012 Evropskou komisí, prosazování vypsání podpory na rok 2017, jednání se zástupci Evropské komise, s Českou 
bankovní asociací nebo zpracování řady expertních analýz a právních stanovisek.
 
 

priority pracovní skupiny v roce 2016:
• dokončení notifikace podpory Evropskou komisí
• vypsání podpory pro rok 2017
• zachování doby poskytování podpory 20 let
• vyřešení nejasné definice výměn panelů a komponent FVE
• definice instalovaného výkonu FVE
• pozdní instalace elektroměrů
• měření a vykazování technologické vlastní spotřeby 
• nastavení výše Zeleného bonusu a další
 

pRacOvní skUpina Malé ZdROJe a akUMUlace

Pracovní skupina pro malé zdroje a akumulaci je určena zejména instalačním firmám a výrobcům panelů a baterií. Klade si za cíl zlepšit 
veřejné mínění a povědomí o pozitivních příkladech využití solární energie a baterií. K hlavním aktivitám v roce 2016 patřilo zpracování studie 
potenciálu fotovoltaiky na střechách v ČR a vystupování zástupců asociace v panelových diskuzích a na odborných konferencích.
 

 

priority pracovní skupiny v roce 2016:
• vytvoření legislativního rámce pro akumulaci
• zrušení sankcí za přetoky u tzv. mikrozdrojů do 10 kW
• podíl na vytvoření nové tarifní struktury, která by podporovala střešní FVE a akumulaci
• úprava programu Nová Zelená úsporám pro domácnosti
• zlepšení podmínek podpory FVE pro firmy v rámci programu OPPIK 
• zavedení obchodního net-meteringu a další

Vedoucí pracovní skupiny
Ing. Dušan Horčička

Vedoucí pracovní skupiny
Ing. Pavel Hrzina Ph.D.
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Důležitým posláním Solární asociace je vzdělávací a osvětová činnost. Pravidelné informační semináře seznamují účastníky s aktuálním 
děním na poli fotovoltaiky i obnovitelných zdrojů energie. Zásadním milníkem loňského roku byla první samostatně organizovaná odborná 
konference, na které vystoupili tuzemští i zahraniční experti a zástupci Evropské komise. Asociace pořádala také exkurze a prohlídky, na 
kterých se účastníci seznámili s praktickou stránkou výroby a distribuce energie z obnovitelných i tradičních zdrojů. Oblíbenými akcemi se 
stala i neformální setkání příznivců a členů konaná na zajímavých místech.

Naše koNfereNce

ParlameNtNí koNfereNce „Stabilita obNovitelNých zdrojů: 
šaNce Pro využití PříležitoStí moderNí a šetrNé eNergetiky“

4. 2. 2017 se konala parlamentní konference pod záštitou poslance Václava Zemka a šéfa 
poradců předsedy vlády Vladimíra Špidly za účasti více než 100 hostů z řad poslanců, úřadů, 
průmyslu, energetiky, médií a členů asociace. Na semináři vystoupili: doktor Vladimír Špidla, 
vedoucí poradců předsedy vlády, Vladimír Mana, náměstek ministra životního prostředí, Josef 
Středula, předseda ČMKOS, Petr J. Kalaš, poradce ministra životního prostředí, Vít Jásek, 
výkonný ředitel Unie zaměstnavatelských svazů, Vojtěch Kotecký, Glopolis, Ladislav Havel, 
zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu a zástupci sdružení provozovatelů obnovitelných 
zdrojů (Solární asociace, Česká společnost pro větrnou energii, Svaz podnikatelů pro využití 
energetických zdrojů, CZ Biom a Aliance pro energetickou soběstačnost).

SolárNí eNergie a akumulace v Čr 2016

Historicky první odborná konference, kterou pořádala Solární asociace, se uskutečnila 
28. 4. 2016 za účasti zástupce Evropské komise, klíčových ministerstev a více než 170 hostů 
z řad odborné veřejnosti. Diskutovalo se například o prověřování oprávněnosti výše podpory 
pro OZE, stabilitě legislativního prostředí, programu Nová Zelená úsporám, nové tarifní 
struktuře nebo možnostech ukládání energie pomocí baterií.

hlavní přednášející:

• Petra Němečková, Evropská komise DG Legal
• Pavel šolc, člen představenstva ČEZ Distribuce, a.s.
• michal šnobr, analytik, externí poradce finanční skupiny J&T v oblasti energetiky
• blahoslav Němeček, výkonný ředitel, expert pro elektroenergetiku, plynárenství  
 a teplárenství, EY Česká republika
• radek šnábl, partner Red Signal Advisory
• jan jašek, Head of Energy Team, UniCredit Bank Czech Republic and Slovakia, a.s
• jiří Procházka, ředitel Sekce Provoz a rozvoj elektrizační soustavy, EGÚ Brno, a.s.
• jan kanta, ředitel útvaru Legislativa a trh, ČEZ, a.s.

hlavní aktivity sOláRní asOciace

infORMační seMináře 
a OdbORné kUlaté stOly

JaRní infORMační seMinář

• praha (21. 3.)

• brno (23. 3.) 

témata:

 — Notifikace podpory obnovitelných zdrojů 
Evropskou komisí

 — Vrácení solárního odvodu sraženého 
za elektřinu vyrobenou ve FVE do 30 kW

 — Změny ve výkaznictví OTE (vykazování 
technologické vlastní spotřeby 
a investičních nákladů)

 — Program Nová zelená úsporám

letní infORMační seMinář

• praha (27. 6.) 

témata:

 — Notifikace podpory Evropskou komisí, 
porovnání podpory v ČR a Německu

 — Přenastavení frekvenčních ochran FVE

 — Aktualizace Přílohy č. 4 Pravidla 
provozování distribuční soustavy

 — Problematika vykazování technologické 
vlastní spotřeby

 — Inovace v solárních systémech

 — Budoucnost využití energií, akumulace 
a fotovoltaiky

34 aktivity34 35



3737373636

Podzimní informační seminář

• Praha (12. 9.)          • Brno (29. 9.)

Témata:

 — Nofitikace podpory OZE a cenové rozhodnutí ERÚ na rok 2017
 — Inspekční kontroly provozovaných FVE
 — Náhradní díly, dostupnost komponent FVE a reklamace panelů
 — Výměna panelů a střídačů
 — Měření elektrické práce u výroben FVE

zimní informační seminář

• Brno (13. 12.)

Témata:

 — Net-metering z pohledu obchodníka a výrobce
 — Integrace decentrálních zdrojů do distribuční soustavy z pohledu ČEZ Distribuce
 — Notifikace podpory a cenové rozhodnutí ERÚ na rok 2017

Pracovní seminář erÚ k ProBlemaTice „výměn Panelů“ a dalších oTázek 
kolem licencování fve

• Praha (20. 10.)
Hlavním cílem semináře bylo otevřít konstruktivní diskuzi k dlouhodobě neřešeným otázkám 
kolem výměn panelů a definice rekonstrukce výroben mezi zástupci ERÚ a provozovateli FVE.

Program:

 — Úvodní slovo, Ing. Roman Portužák, CSc.,  VŠB Ostrava
 — zhodnocení prací na novele „licenční vyhlášky“ a vyhlášení konzultací k problematice 
výměny fv panelů, Ing. Bc. Ivan Noveský, 1. místopředseda, Energetický regulační úřad

 — Problematika id v licenčním procesu, Ing. et. Ing. René Neděla, ředitel oboru teplárenství, 
Energetický regulační úřad

 — názor erÚ na problematiku obnovy některých části fv elektráren, Jan Pokorný, 
místopředseda POZE, Energetický regulační úřad, Kontrolní činnost ERÚ

 — dostupnost náhradních dílů na fve, reklamace a výměna panelů, Ing. Miroslav Simek 
analytik fotovoltaických systémů, Photon Energy Operations CZ s.r.o.

 — Životnost panelů a jejich degradace, Ing. Ladislava Černá, Fakulta elektrotechnická, ČVUT
 — Právní rámec výměny některých částí fve, JUDr. Ing. Petr Petržílek, Ph.D. ,AK Petržílek
 — závěr a shrnutí – další možný postup erÚ v problematice „licencí“ a „fv panelů“, 
Ing. Bc. Ivan Noveský

panelOvá diskUZe k OtáZkáM nOtifikace pOdpORy a výMěnáM panelů na fve 
se ZástUpci eRÚ, MpO a Ote

• hotel extol inn, praha (10. 11.)

program:

 — licenční vyhláška, cenové rozhodnutí eRÚ na rok 2017, výměna fv panelů, Ing. Bc. Ivan 
Noveský, 1. místopředseda, Energetický regulační úřad

 — stav notifikace podpory evropskou komisí, novely energetického zákona a zákona pOZe, 
Ing. Ladislav Havel, ředitel odboru elektroenergetiky, Ministerstva průmyslu a obchodu

 — vymezení činnosti Ote, povinnosti provozovatelů fve v rámci platné legislativy,  
Ing. Aleš Tomec, předseda představenstva OTE, OTE, a.s.

 — problematika výměn fv panelů a střídačů, Ing. Jan Pokorný, místopředseda POZE, 
Energetický regulační úřad, Kontrolní činnost ERÚ

 — problematika id zdrojů, Ing. et. Ing. René Neděla, ředitel oboru teplárenství, Energetický 
regulační úřad

 — výměna fv panelů v praxi, Mgr. Pavel Doucha, Doucha Šikola advokáti, s.r.o.

 — daňový a účetní pohled na rekonstrukce výroben, údržba FVE, výměny komponent,  
Ing. Alice Šrámková - Fučík & partneři s.r.o.

OdbORné exkURZe

JadeRná elektRáRna dUkOvany a vOdní elektRáRna dalešice

• dukovany a dalešice (21. 1.)

Komentovaná prohlídka vodní elektrárny Dalešice a prohlídka jaderné elektrárny Dukovany 
s odborným výkladem.

sOběstačná faRMa blátO

• Uhlířské Janovice (12. 5.)

Majitel farmy a předseda Aliance pro energetickou soběstačnost Pavel Šich provedl účastníky 
chodem farmy z pohledu výroby energie z různých obnovitelných zdrojů jako je například 
bioplynová stanice o výkonu 250 kW tepla a 265 kW elektrické energie, která zpracovává 
komunální odpad z okolních obcí, větrná turbína a fotovoltaická elektrárna.

hlavní aktivity sOláRní asOciace
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Smart region Vrchlabí – automatizoVaná diStribuční Síť

• Vrchlabí (25. 8.)

Exkurze ve spolupráci s ČEZ Distribuce na projekt smartgrid – automatizované distribuční síti, 
kde jsou nasazeny a testovány tři hlavní oblasti, které zefektivní zajištění dodávek elektrické 
energie ve Smart Regionu Vrchlabí při poruše na jakékoli napěťové hladině. Součástí 
prohlídky byla návštěva městské rozvodny 35 kW, dobíjecích stojanů pro elektromobily, 
kogenerační jednotky v ostrovním provozu nebo distribuční trafostanice DTS.

recyklační proceS Solárních panelů a zpracoVatelSká linka

• lhota rapotina (20. 10.)

Solární asociace ve spolupráci s kolektivním systémem REsolar pořádala exkurzi na 
zpracování vysloužilých solárních panelů a recyklační linky v Jihomoravském kraji. 
Zpracovatelské zařízení využívá unikátní recyklační technologii vyvinutou pro oddělování 
vícevrstvých kompozitních materiálů, přičemž nejsou použity žádné agresivní chemické 
sloučeniny ani kyseliny. Technologie je tedy velmi šetrná k životnímu prostředí a hlavně k 
materiálům, které se od sebe separují. Proces vývoje a přípravy vlastní recyklační linky 
trval několik let a ve výsledku byla vybrána naprosto inovativní technologie, která umožní 
maximální zhodnocení jednotlivých prvků získaných demontáží a následnou recyklací 
solárních panelů.

prohlídka elektrárny rr energo, S. r. o.

• deštná u letovice (20. 10.)

Prohlídka fotovoltaické elektrárny FVE - RR ENERGO, s.r.o.  Elektrárna má instalovaný výkon 
1,35MW. Bylo zde instalováno 5880 ks FVP a instalováno 7 ks střídačů korejského výrobce KACO 
s označením XP200HV. FVE je na pozemku o rozloze cca 3Ha, 2km od obce Deštná u Letovice.

důlní exkurze V oStraVě

• ostrava (26. 10. - 27. 10.)

Exkurze spojená s neformálním setkání členů Solární asociace se uskutečnila v Ostravě, kde 
byl připraven nabitý program - návštěva areálu Dolních Vítkovich (multifunkčnía aula Gong, 
Malý a Velký svět techniky U6, Bolt Tower) a návštěva areálu Landek Park spojená s fáráním do 
dolu v původní těžní kleci, expozice báňského záchranářství a expozice Historie důlní dopravy.

tiskOvá kOnfeRence k vyhlášení sOUtěže: 
ObnOvitelné desetiletí - Ocenění neJlepších 
pROJektů šetRné eneRGetiky v české RepUblice

• praha, kavárna co hledá jméno (22. 6.)
Solární asociace spolu s Aliancí pro energetickou soběstačnost 
uspořádala snídani s novináři, kde společně představili projekt 
Obnovitelné desetiletí a shrnuli vývoj obnovitelných zdrojů za 
uplynulých deset let. Následovala panelová diskuze, kde významní 
představitelé z řad porotců podiskutovali o vývoji a nových výzvách  
v obnovitelných zdrojích v budoucích a minulých deseti letech. 

Mezi účastníky byli z řady porotců například:

 — prof. Rndr. bedřich Moldan, csc., bývalý ministr životního 
prostředí, zástupce ředitele Centra pro otázky životního prostředí 
Univerzity Karlovy, letošní laureát ceny Josefa Vavrouška

 — václav Zemek, poslanec a místopředseda Výboru pro životní 
prostředí (tbc)

 — ing. pavel hrzina ph.d., odborný asistent na Katedře 
elektrotechnologie ČVUT

 — edvard sequens, člen Výboru pro udržitelnou energetiku při Radě 
vlády pro udržitelný rozvoj, energetický expert sdružení Calla

setkání členů

JaRní setkání členů

• pustevny (17. 3. – 18. 3.)
Jarní neformální setkání členů Solární asociace proběhlo  
v krásném prostředí Beskyd. Součástí setkání byla přednáška 
na téma “Zdolání vrcholu K2 a expedice do Grónska a Peru”, 
cimbálovka a mushing s praktickou ukázkou závodů psích 
spřežení.

paRtneRská snídaně „RealiZace a pOdpORa 

fOtOvOltaiky v pOlskU“

• Ostrava (10. 11.)
Solární asociace ve spolupráci s Frank Bold advokáti uspořádala 
snídani na téma: „Realizace a podpora fotovoltaiky v Polsku“.

témata:

 — Právní aspekty realizace FVE v Polsku, Beáta Filipcová, 
Ph.D., radca prawny (Okręgowa Izba Radców Prawnych  
w Krakowie) spolupracující s Frank Bold advokáti, s.r.o.

 — Provozní podpora pro obnovitelné zdroje v Polsku, Dominika 
Bobek, radca prawny (Okręgowa Izba Radców Prawnych  
w Krakowie) zaměstnaný ve Fundacja Frank Bold

valná hROMada členů sOláRní asOciace

• hotel barceló praha (27. 6.)

valná hROMada členů sOláRní asOciace

• hotel avanti, brno (13. 12.)

38
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Ing. Tomáš Buzrla
(od 27. 6. 2016 členem představenstva

od 8. 11. 2016 předseda představenstva)

Ing. Martin Beutl
(do 24. 3. 2016 člen 

představenstva)

představenstvO: náš týM:

Ing. Jiří Fast Ing. Dušan Horčička

Jan Patřičný Ing. Vítězslav Skopal 

Ing. Miloslav Calda
(předseda dozorčí rady)

Ing. Martina Čemusová RNDr. František Smolka

dOZORčí Rada:

Ing. Veronika Hamáčková
výkonná ředitelka

veronika.hamackova@solarniasociace.cz

Miloš Cihelka
tiskový mluvčí

milos.cihelka@solarniasociace.cz

Michaela Lidrychová
asistentka ředitelky

michaela.lidrychova@solarniasociace.cz

Ing. Martin Smolka
technický konzultant

martin.smolka@solarniasociace.cz

ORGaniZační stRUktURa sOláRní asOciace

Ing. Jaromír Řehák
(do 8. 11. 2016 předseda 

představenstva)

Ladislav Seidler Mgr. Petra Písková
Event Manager

petra.piskova@solarniasociace.cz
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valná hROMada 
sOláRní asOciace

(členská Základna)

představenstvO a dOZORčí Rada

Na řádné valné hromadě v červnu 2016 se stal novým členem 

představenstva Tomáš Buzrla, který nahradil odstupujícího 

Martina Beutla. V listopadu pak z čela představenstva na svou 

žádost odstoupil Jaromír Řehák, který nadále zůstává jeho 

řadovým členem. Do funkce předsedy představenstva byl nově

zvolen Tomáš Buzrla. 
dOZORčí Rada

pRacOvní skUpina 
pRO OchRanU 

investORů

pRacOvní skUpina 
pRO Malé ZdROJe  

a akUMUlaci

pRacOvní skUpina 
elektROMěRy

představenstvO

výkOnný ředitel

ORGaniZační ZaJištění 

4342struktuRa



Hlavní činnost Hospodářská činnost Celkem
a. náklady 8 594 73 8 667
i. spotřebované nákupy a nakupované služby celkem 7 353 55 7 408
501 Spotřeba materiálu 122 1 123
502 Spotřeba energie 7 0 7
511 Opravy a udržování 1 0 1
512 Cestovné 32 0 32
513 Náklady na reprezentaci 347 0 347
518 Ostatní služby 6 844 54 6 898
ii. Změny stavu zásob vlastní činnosti a aktivace 0 0 0
iii. Osobní náklady celkem 560 7 567
521 Mzdové náklady 422 5 427
524 Zákonné sociální pojištění 138 2 140
iv. daně a poplatky celkem 0 0 0
538 Ostatní daně a poplatky 0 0 0
v. Ostatní náklady celkem 91 1 92
541 Smluvní pokuty a úroky z prodlení 0 0 0
543 Odpis nedobytné pohledávky 11 0 11
544 Úroky 0 0 0
545 Kursové ztráty 17 0 17
546 Dary 21 0 21
548 Manka a škody 0 0 0
549 Jiné ostatní náklady 42 1 43
vi. Odpisy, prodaný majetek, tvorba rezerv a opravných položek celkem 57 1 58
551 Odpisy dlouhodobého nehmotného a hmotného majetku 58 1 59
559 Tvorba a použití rezerv a opravných položek -1 0 -1
vii. poskytnuté příspěvky celkem 344 0 344

582 Poskytnuté členské příspěvky      344 0 344
viii. daň z příjmů 189 9 198

591 Daň z příjmů 189 9 198
b. výnOsy 8 660 109 8 769
i. provozní dotace -12 0 -12

691 Provozní dotace -12 0 -12
ii. přijaté příspěvky 414 0 414

684 Přijaté členské příspěvky 414 0 414
iii. tržby za vlastní výkony a za zboží 8 258 109 8 367

602 Tržby z prodeje služeb 8 258 109 8 367
iv. Ostatní výnosy celkem 0 0 0

644 Úroky 0 0 0
v. tržby z prodeje majetku 0 0 0

642 Tržby z prodeje majetku 0 0 0
c. výsledek hOspOdaření před ZdaněníM 255 45 300
d. výsledek hOspOdaření pO Zdanění 66 36 102

Účetní ZávěRka

4544

Stav k 1. 1.  2016 Stav k 31. 12. 2016

AKTIVA 1 133 2 856

A.

Dlouhodobý majetek 91 132
Ostatní dlouhodobý nehmotný majetek  94 96
Dlouhodobý hmotný majetek 23 121
Ostatní dlouhodobý finanční majetek  20 20
Oprávky k dlouhodobému majetku celkem -46 -105

B.

Krátkodobý majetek 1 042 2 724
Odběratelé 112 546
Ostatní pohledávky 0 1
Daň z přidané hodnoty 174 36
Nároky na dotace a ostatní zúčtování se st. rozpočtem 106 0
Opravná položka k pohledávkám -1 0
Pokladna 10 35
Bankovní účty 546 1 950
Náklady příštích období 79 107
Příjmy příštích období 16 49

PASIVA 1 133 2 856

A.
Vlastní zdroje -55 47
Účet výsledku hospodáření 102 102
Nerozdělený zisk, neuhrazená ztráta min. let -157 -55

B.

Cizí zdroje  1 188 2 809
Dodavatelé 739 1 548
Přijaté zálohy 1 1
Zaměstnanci 24 41
Závazky ze sociálního zabezpečení a zdr. pojištění 13 21
Daň z příjmů 46 180
Ostatní přímé daně 4 7
Dohadné účty pasivní 0 4
Výdaje příštích období 70 10
Výnosy příštích období 291 997

Rozvaha (bilance) k 31.12.2016 v tis. kč

výkaz zisku a ztráty k 31.12.2016 v tis. kč
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